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De Commissie voor Buitenlands Beleid, Europese Aangelegenheden, Internationa-

le Samenwerking, Toerisme en Onroerend Erfgoed besprak op 4 november en  

2 december 2014 de beleidsnota Buitenlands Beleid, Internationaal Ondernemen 

en Ontwikkelingssamenwerking 2014-2019 van de heer Geert Bourgeois, 

minister-president van de Vlaamse Regering en Vlaams minister van Buitenlands 

Beleid en Onroerend Erfgoed. 

I. Inleidende uiteenzetting door de heer Geert Bourgeois, 

minister-president van de Vlaamse Regering, Vlaams 
minister van Buitenlands Beleid en Onroerend Erfgoed 

1. Inleiding 

Minister-president Geert Bourgeois zegt dat de beleidslijnen van het binnenlandse 

beleid, die ook in het regeerakkoord staan, namelijk vertrouwen, verbinden en 

vooruitgaan, in het buitenlandse beleid doorgetrokken worden. Dat is nodig 

gezien de woelige internationale context, met de wereldwijde crisis van 2008 met 

daarop volgend de eurocrisis, waarvan een open economie als Vlaanderen de 

gevolgen zwaar voelt. Het bestuurssysteem met meerdere lagen noodzaakt een 

proactief beleid waarbij Vlaanderen rechtstreeks optreedt waar het dat kan, 

zowel op federaal, Europees als internationaal vlak.  

 

Het Vlaamse buitenlands beleid zal in 2018 vijfentwintig jaar bestaan. Ondertus-

sen beschikt Vlaanderen over een professioneel diplomatiek en economisch 

postennetwerk en heeft het zich internationaal gepositioneerd als een loyale en 

bekende verdragspartner. Stilaan geraakt ruimer bekend dat Vlaanderen als 

deelstaat bijzondere bevoegdheden heeft.  

 

De minister-president stelt vijf strategische doelstellingen voorop: internationale 

belangenbehartiging, de internationale reputatie, de concurrentiepositie van de 

Vlaamse economie, internationale solidariteit en tot slot een democratische en 

rechtvaardige wereld. Trouw aan het regeerakkoord zal hij het DiV uitbouwen tot 

een volwaardig ministerie van Buitenlandse Zaken, wat belangrijk is om de 

verkokering van het buitenlandbeleid tegen te gaan. Voorts verstevigt hij F.I.T. 

als centrale actor voor internationalisering.  

 

2. Omgevingsanalyse 

Uit de omgevingsanalyse blijken de uitdagingen die de huidige internationale 

context stelt. Vlaanderen is een open en exportgedreven economie, die opereert 

in een eurozone met 11,6 percent werklozen bij de beroepsbevolking. Een vierde 

van de jongeren zit zonder werk, 124 miljoen Europeanen leven op de rand van 

de armoede en de economie trekt niet aan zoals in sommige delen van de 

wereld: Zuidoost-Aziatische landen, maar ook de VS. Enkele BRIC-landen, in het 

bijzonder China kennen nog een grote groei, ook van de export. Vlaanderen wil 

zich positioneren als een goede partner in het Europese stabiliteits- en groeipact 

door budgettaire orthodoxie na te streven, maar tegelijk een investeringsagenda 

te volgen. Het Europees economisch rekeningstelsel vormt een serieus probleem 

voor de consolidering van de alternatief gefinancierde initiatieven, wat nieuwe 

investeringen bemoeilijkt. De nieuwe Commissievoorzitter Juncker heeft voor zijn 

aanstelling ervoor gepleit om te komen tot 300 miljard euro bijkomende publieke 

investeringen. Vlaanderen wil zijn deel doen maar stuit daarbij op de ESR-regels.  

 

Ten gevolge van de financieel-economische crisis heeft het Planbureau de 

groeiprognoses bijgesteld tot 1,1 percent voor 2014 en 1,5 percent voor 2015, 

maar de internationale prognoses voor België zijn lager. Het IMF verwacht een 

groei van de wereldeconomie met 3,8 percent in 2015, van de economie van de 
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EU28-landen van 1,6 percent, maar van de Belgische economie slechts met 0,8 

percent. Het IMF houdt bij deze prognoses nog geen rekening met de geostrate-

gische spanningen van de laatste maanden die niet bijdragen aan een positief 

klimaat: de crises in Oekraïne, Irak en Syrië. Vlaanderen moet dus zeker 

proactief reageren op Europese en internationale ontwikkelingen. Binnenkort zal 

de minister-president overleggen met de EC over de ESR-problemen. 

 

3. Uitgangspunten voor het buitenlands beleid 

Het buitenlandbeleid is het internationaal verlengstuk van het binnenlandse 

beleid. Dat is de toepassing van de unieke bevoegdheden van Vlaanderen, ook in 

het buitenland. Het adagium ‘in foro interno, in foro externo’ is al sinds 1993 

verankerd in de Grondwet. Vlaanderen vult dat principe extensief in. Het 

buitenlands beleid is dus de beleidsdomeinoverschrijdende belangenbehartiging 

in het buitenland, waarbij een maximale coherentie nagestreefd wordt van het 

bilaterale en multilaterale optreden, het internationale ondernemen, de 

ontwikkelingssamenwerking en het toerisme. De verdere internationalisering van 

de Vlaamse economie is één van de prioriteiten daarbij.  

 

Buitenlands beleid betekent ook respect vragen voor de mensenrechten conform 

het VN-kader en de internationale mensenrechtenverdragen. Vlaanderen wil 

daarbinnen de internationale solidariteit en de vredesgedachte uitdragen.  

 

Het buitenlands beleid bouwt voort op de Vlaamse sterktes. Vlaanderen is 

gelegen in een belangrijke economische delta, maar ook in het diplomatieke hart 

van Europa. Het beschikt over een sterke creatieve, kennisintensieve en 

innovatieve economie met sterk lokaal verankerde kmo’s met internationaal 

groeipotentieel. Vlaanderen heeft ook een rijke cultuur en historie. Het Vlaamse 

onderwijs en onderzoek staan op een hoog niveau. Dat betekent niet dat het 

zelfgenoegzaam moet zijn, het moet permanent de lat hoger leggen zodat het 

niet wegglijdt in de internationale rankings. 

 

4. Strategische en operationele doelstellingen 

4.1. Vlaamse internationale belangenbehartiging 

De eerste strategische beleidsdoelstelling is de Vlaamse internationale 

belangenbehartiging bij andere landen, maar ook in multilaterale organisaties. 

Vooreerst is een proactieve standpunt- en belangenbehartiging in de EU nodig. 

Commissievoorzitter Juncker wil naast de budgettaire discipline ook investeringen 

bevorderen. Ook voor Vlaanderen zijn dat grote uitdagingen.  

 

Om deze rol ten volle te kunnen spelen, moeten de intra-Belgische samenwer-

kingsakkoorden aangepast worden aan de constitutionele realiteit, wat niet meer 

gebeurde sinds 1994. De minister-president is dan ook blij dat het federale 

regeerakkoord die herziening dringend noemt. Dat de heer Timmermans, de 

rechterhand van Juncker, de subsidiariteitstoets wil opwaarderen, is daarvoor een 

goede zaak. Als voldoende parlementen een gele kaart trekken, moet de 

Europese Commissie daar voortaan meer rekening mee houden. De EU is te veel 

bezig geweest met kwesties die beter door staten of deelstaten geregeld worden 

en beseft dat ook. Ze wil het vertrouwen van de burger winnen en meer 

samenwerken met haar lidstaten. De minister-president is nog altijd trots op 

verklaring 51 bij het Verdrag van Lissabon, waardoor het Vlaams Parlement ook 

de subsidiariteitstoets kan toepassen. De minister-president vraagt het parlement 

dan ook de subsidiariteit meer te toetsen. Hij zal daarover, samen met het 

parlement, een visienota ontwikkelen.  
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Vlaanderen wil zoveel mogelijk rechtstreekse contacten met de EU ontwikkelen 

en onderhouden en zoveel mogelijk rechtstreeks rapporteren om de Vlaamse 

belangen zoveel mogelijk op de voorgrond te brengen. Vlaanderen rapporteert in 

het kader van het Europese Semester over zijn nationale hervormingsprogramma 

al rechtstreeks aan de commissie. Daardoor kan de EC ook bij de Belgische 

landenaanbevelingen rekening houden met de specifieke situatie dat de 

deelstaten exclusief bevoegd zijn voor bepaalde aangelegenheden. Ook het 

Vlaamse standpunt over de herziening van de Europa 2020-strategie voor 

slimme, duurzame en inclusieve groei is rechtstreeks aan de EU bezorgd.  

 

Met een proactieve opvolging van EU-regelgeving wordt het streven naar een 

snelle en correcte omzetting en toepassing van de Europese regelgeving bedoeld. 

Om zijn concurrentiepositie niet aan te tasten zal Vlaanderen zich niet schuldig 

maken aan gold plating.  

 

Vlaanderen maakt deel uit van een slagkrachtige EU en wil ook een visienota 

opstellen over hoe de Europese reflex in Vlaanderen te versterken. Daarnaast 

komt er ook een visienota over de toekomst van de EU vanuit Vlaams oogpunt. 

Zoals in de twee vorige regeerperiodes blijft de Vlaamse Regering bereid na elke 

Europese ministerraad het parlement te briefen. Een ambitieus Vlaams EU-beleid 

vergt ook een versterking van de afvaardiging van de Vlaamse Regering bij de 

EU. De minister-president zal nagaan of er in plaats van de overwegend 

deeltijdse betrekkingen geen voltijdse afvaardigingen nodig zijn en of alle 

relevante beleidsdomeinen afdoende vertegenwoordigd zijn. Hij wil ook betere 

informatie verstrekken over Europa, onder andere via het vleva. Dat agentschap 

staat in voor de proactieve monitoring en opvolging van en informatieversprei-

ding over actuele EU-initiatieven, zowel wat beleid als wat financieringsmogelijk-

heden betreft, ten behoeve van de Vlaamse overheid, het middenveld en het 

bedrijfsleven.  

 

Uiteraard zal Vlaanderen ook zijn bilaterale belangen blijven behartigen, wat in 

de eerste plaats een nauwe samenwerking vergt met Nederland, Duitsland, 

Frankrijk en het Verenigd Koninkrijk, met de belangrijkste verdragspartners en 

met de opkomende economieën. Dat vergt een effectief en efficiënt diplomatiek 

netwerk. De sterkte daarvan valt of staat met de algemene afgevaardigden in het 

buitenland. Gezien de coördinatie van het buitenlandbeleid door een volwaardig 

ministerie van Buitenlandse Zaken, moeten ze de vertegenwoordiger zijn van 

Vlaanderen in al zijn beleidsdomeinen. Dat vergt bewustmaking en opleiding van 

de vertegenwoordigers, maar ook van de administraties en de ministers. Het 

netwerk wordt uitgebreid op basis van een SWOT-analyse. 

 

Per buurland zal de minister-president een beknopte dynamische strategienota 

opstellen. Het Vanguard-initiatief wordt voortgezet waardoor Vlaanderen nauw 

kan samenwerken met Europese topregio’s. Ondertussen telt dat netwerk 

negentien deelstaten en zet het in op toekomstgerichte sectoren en slimme 

clustering. Voorts is een snelle en correcte verdragsratificatie in het voordeel van 

Vlaanderen. De minister-president geeft in dit verband het voorbeeld van het 

nieuwe handelsverdrag met Singapore. 

 

Vlaanderen wil gericht aanwezig zijn in multilaterale organisaties, met in de 

eerste plaats de VN en de OESO. De minister-president zal het departement een 

kader vragen voor dat multilaterale beleid. Het volwaardige ministerie van 

Buitenlandse Zaken moet de verkokering tegengaan en coherentie verzekeren, 

binnenlands en buitenlands. Samenhang in economische, culturele en publieks-

diplomatie zal leiden tot betere resultaten.  

 

Vlaanderen vraagt daarnaast om het kaderakkoord over de vertegenwoordiging 

in internationale organisaties van 1994 aan te passen. In Genève wordt de 
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pendelvertegenwoordiger een permanente vertegenwoordiger. De belangrijke 

internationale organisaties in die stad rechtvaardigen een permanente 

aanwezigheid. Vlaanderen zal het goede programma om jongeren te stimuleren 

voor het lopen van stage in multilaterale organisaties, voortzetten. Voor veel 

jongeren is dat een eerste stap naar een loopbaan bij die organisaties.  

 

4.2. Vlaamse internationale reputatieversterking 

Met de internationale reputatieversterking wil de minister-president in de eerste 

plaats Vlaanderen aantrekkelijker voorstellen, niet alleen via de klassieke 

politieke, maar ook via de economische, culturele, academische en publieks-

diplomatie. Het Flanders Inspires International Visitors Programme dat 

buitenlandse opiniemakers en hoge besluitvormers kennis laat maken met 

Vlaanderen, wordt voortgezet. Deelnemers krijgen zicht op de Vlaamse overheid 

en haar bevoegdheden en komen in contact met Vlaamse sleutelfiguren uit 

kennisinstellingen, uit de culturele wereld, uit bedrijven, in de hoop dat 

netwerken worden uitgebouwd en dat de contacten duurzaam zijn. Daarnaast 

komt er een nieuwe conferentiereeks ‘Flanders in Dialogue’ om een breed 

Europees publiek in dialoog te laten treden met Vlaamse homologen. 

 

De overheid zal nauw samenwerken met alle relevante sectoren om Vlaanderen 

als ‘state of the art’ op de internationale kaart te zetten. Vlaanderen moet in het 

buitenland bekend zijn als een open economie, een poort op Europa met 

performante bedrijven, toponderzoeksinstellingen, vernieuwende clusters, 

logistieke troeven, talentvolle en goed opgeleide mensen, en als een plaats waar 

het goed is om leven. Vlaanderen wordt gepromoot als Flanders Port Area. 

Topevenementen krijgen ondersteuning via ‘Event Flanders’ en het Vlaamse 

hoger onderwijs wordt gepromoot in het buitenland, alsook worden de 

kennisinstellingen als internationale referentie uitgedragen.  

 

Expats kunnen Vlaanderen leren kennen via de succesvolle publicaties Art 

Flanders en Flanders Today. Het is belangrijk om op die manier de publieks-

diplomatie te blijven ondersteunen en uitdragen. De Vlaamse Regering 

ondersteunt VIW en de minister-president is blij dat ook het federale regeerak-

koord wil dat Vlamingen in het buitenland eveneens stemrecht krijgen voor 

regionale en Europese verkiezingen. Het buitenlandbeleid zal ook de hoofdstad 

Brussel(s) in het buitenland promoten, consequent gelinkt aan het merk 

Vlaanderen/Flanders.  

 

4.3. De Vlaamse economie internationaliseren  

De volgende doelstelling is het internationaliseren van de Vlaamse economie met 

F.I.T. als centrale actor. F.I.T. zal een meerjarige internationaliseringstrategie 

opstellen, zowel ter ondersteuning van de internationale handel als voor het 

aantrekken van buitenlandse investeringen. In een internationale context is het 

immers belangrijk dat Vlaanderen met één stem een duidelijke ambitieuze 

boodschap brengt. F.I.T. zal in 2015 overleggen met de partners over die 

strategie maar ook over meetbare doelstellingen en over acties in het buitenland.  

 

Economische zendingen vanuit Vlaanderen blijven belangrijk. Vlaanderen moet 

doelgericht en specifiek op zorgvuldig gekozen grote evenementen aanwezig zijn, 

zoals de wereldexpo in Milaan. Economische zendingen van het Agentschap 

Buitenlandse Handel zijn daarbij aanvullend en worden beperkt tot twee per jaar. 

De minister-president verwijst ook naar zijn antwoord op een vraag om uitleg 

van mevrouw Martine Fournier daarover (Hand. Vl.Parl. 2014-15, 21 oktober 

2014, nr. C32).  

 



Stuk 147 (2014-2015) – Nr. 5 

Vlaams Parlement 

8 

Het economische diplomatieke netwerk van F.I.T. zal vooral in de opkomende 

economieën versterkt worden, in eerste instantie de sterk groeiende markten in 

Azië en Afrika. Aan de keuze van de landen zal uiteraard een grondige analyse 

voorafgaan, met als doel de economische belangen en de export van de 

bedrijven te ondersteunen. Ook in het programma van de missies en de andere 

acties die F.I.T. organiseert zal de focus liggen op die landen. Precies daar 

kunnen bedrijven ondersteuning gebruiken en komt het erop aan geen kansen te 

missen.  

 

Vlaanderen zet in op vrijhandelsakkoorden in een Europees en internationaal 

verband en wil zo zijn bedrijven concurrentiële nadelen besparen. Vrijhandel is 

voor een open economie als Vlaanderen de beste garantie voor groei, welvaart en 

ontwikkeling. Zo wordt ook een gelijk speelveld gecreëerd voor het internationale 

ondernemen van de eigen bedrijven. Vlaanderen volgt dan ook met veel 

interesse de afwikkeling van de vrijhandelsakkoorden tussen de EU en de VS en 

tussen de EU en Canada. Het ziet erop toe dat de belangen van zijn bedrijven 

aan bod komen bij Belgische, Europese en internationale onderhandelingen, maar 

ook in het geschillenbeslechtingsinstrument Investor-State Dispute Settlement.  

 

De Vlaamse overheid onderzoekt al een tijdje, in akkoord met de Nationale Bank, 

of ze haar regionale statistieken kan vervolledigen door ook de intergewestelijke 

handelsstromen in kaart te brengen. Volledigere data zullen Vlaanderen allicht 

ook toestaan om zijn positie in Europa te versterken.  

 

Vlaanderen is bevoegd voor buitenlandse handel en voor het aantrekken van 

investeringen. In goede samenwerking met de andere gewesten wil het die 

grondwettelijke bevoegdheden verdiepen. Gewesten stellen hun economische 

netwerken deels ter beschikking aan elkaar. Om efficiëntieredenen wil de 

minister-president dat zo houden. Daarnaast wordt het financiële instrumentari-

um voor internationaal ondernemen eenvoudiger en meer gebundeld, waardoor 

de klant een totaalpakket aangeboden zal krijgen. Ook het subsidie-

instrumentarium wordt geëvalueerd. Het zal administratief eenvoudiger worden 

en op het doelgroepenbeleid en de meerjarige strategie van F.I.T. worden 

afgestemd. Doelgroepenbeleid vergt maatwerk, ook bij de informatieverstrek-

king. F.I.T. slaagt daar, zeer tot tevredenheid van zijn klanten, al in, maar er 

zullen waar mogelijk nog verbeteringen worden aangebracht. F.I.T. zal een 

doelgroepenbeleid opstellen en bij voorrang de bedrijven ondersteunen die dat 

het meest nodig hebben. Het zal ook opleidingen bieden aan bedrijven die de 

grens oversteken.  

 

Slimme specialisatie is de toekomst. Europa vraagt de lidstaten dan ook om bij 

onderzoek en ontwikkeling te focussen op sectoren waar ze sterk in zijn, de 

zogenaamde speerpuntclusters. Zo kan een lidstaat of regio een unieke complete 

internationale uitstraling opbouwen. Grondige kloofanalyses moeten bepalen 

welke schakels in de clusters ontbreken, zodat de waardeketen zo compleet 

mogelijk gemaakt kan worden. Potentiële investeerders zullen gerichter benaderd 

worden met een concreet waardenvoorstel. De technologieattachés van F.I.T. 

zullen focussen op het ondersteunen van die prille clusters bij het creëren van 

spin-offs en het aantrekken van buitenlandse investeringen. Het Vlaamse 

clusterbeleid wordt al vormgegeven door een slimme specialisatiestrategie en is 

uitgetekend in het nieuwe industriële beleid. Vlaanderen wil potentiële 

investeerders snel detecteren en streeft naar een hogere return on investment 

van de prospectieactiviteiten.  

 

De bestaande portefeuille aan steunmaatregelen, met name IWT-steun, 

strategische opleidingssteun, ecologiesteun, kmo-portefeuille enzovoort, is vooral 

op maat van Vlaamse bedrijven, maar niet altijd relevant voor buitenlandse 

investeerders. Er zal worden onderzocht welke specifieke investeringssteun 
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mogelijk is voor buitenlandse investeerders, met een set van criteria zoals onder 

andere clusterversterking en jobcreatie.  

 

Het Welcometeam, een soort kenniscel met deskundigen van de Vlaamse, 

federale en lokale overheden, kenniscentra en strategische onderzoekscentra, 

moet buitenlandse investeerders begeleiden doorheen overheden en administra-

tieve procedures. Per type investering zal de samenstelling van het team 

variëren. Het team ondersteunt de huidige accountmanager van F.I.T. die al goed 

werk levert en rechtstreeks contact houdt met de nieuwkomers.  

 

Vlaanderen ontwikkelt daarnaast een sterk retentiebeleid zodat buitenlandse 

investeerders in Vlaanderen blijven. Zeker in tijden van toegenomen concurrentie 

is dat belangrijk, naast uiteraard aanhoudende promotie van Vlaanderen bij 

nieuwe investeerders. Ook federaal zal Vlaanderen problemen blijven aankaarten, 

onder meer visaproblemen, fiscaliteit, loonkosten, energiekosten en energie-

zekerheid.  

 

4.4. Vlaanderen draagt ertoe bij dat de internationale armoede verder afneemt 

De Vlaamse ontwikkelingssamenwerking is gericht op de bestrijding van de 

internationale armoede, niet enkel met sociale maatregelen, maar ook door 

economische steun, bijvoorbeeld aan kleine ondernemingen. De ontwikkelings-

samenwerking blijft geconcentreerd op de thema’s landbouw, gezondheidszorg 

en ondersteuning van kmo’s, in de partnerlanden in zuidelijk Afrika, met name 

Zuid-Afrika, Mozambique en Malawi. Flexibiliteit om in te spelen op veranderende 

situaties, maatschappelijke trends en evoluties, is nodig. Vlaanderen brengt zijn 

inspanningen in lijn met de VN-agenda post-2015, waarvoor de onderhandelin-

gen momenteel lopen en zal samenwerken met de private sector.  

 

Inschakelen in de internationale armoedeagenda betekent inspanningen leveren 

om bij te dragen aan de 0,7-norm en streven naar effectievere hulp. Daarnaast 

betekent het de integrale noodhulpbenadering realiseren en het draagvlak voor 

ontwikkelingssamenwerking versterken, onder meer via de ondersteuning van de 

vierde pijler.  

 

4.5. Vlaanderen werkt mee aan een democratischere en rechtvaardigere wereld 

Vlaanderen wil bijdragen aan een democratischer, rechtvaardiger en vreedzamer 

internationaal wereldsysteem. Daartoe voert het een actief mensenrechtenbeleid 

en streeft het naar een betere naleving van de rechten van de mens wereldwijd. 

Projecten zoals de herdenking van de Groote Oorlog zijn daarin toonaangevend 

en versterken ook de vredesgedachte. De minister-president verwijst ook naar de 

recente herdenkingstuin in Londen.  

 

Vlaanderen deelt ook zijn expertise inzake trauma en transformatie. En ‘good 

governance’ is een rode draad door de Vlaamse ontwikkelingssamenwerking. 

Vlaanderen sensibiliseert bedrijven tot duurzaam ondernemen in het buitenland 

en tot respect voor arbeids- en milieunormen en mensenrechten. Vlaanderen 

voert ook een verantwoordelijk vergunningsbeleid voor handel in strategische 

goederen.  

 

5. Een efficiënte en kwaliteitsvolle organisatie die bijdraagt tot het 

behalen van de doelstellingen 

Het behalen van die doelstellingen vergt een efficiënte en kwaliteitsvolle 

organisatie. De entiteiten van het beleidsdomein dienen dus te focussen op hun 

kerntaken en moeten efficiënt samenwerken. Zoals gezegd wordt de verkokering 

binnenslands en buitenslands aangepakt. Het DiV wordt een volwaardig 
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ministerie van Buitenlandse Zaken. Voor een gecoördineerd efficiënt en effectief 

beleid is er een kaderdecreet over het buitenlandse beleid nodig. De Vlaamse 

vertegenwoordigingen moeten daar het verlengstuk van zijn. Het subsidiebeleid 

moet daarop afgestemd zijn. Vlaanderen streeft naar een optimale intrafederale 

samenwerking met respect voor ieders bevoegdheden, maar zal op zijn strepen 

staan waar het over zijn bevoegdheden gaat. Het vernietigingsberoep dat door de 

vorige Vlaamse Regering is ingesteld over het statuut van de adviseurs in de 

economische diplomatie zal worden gehandhaafd. Goede afspraken zorgen 

immers voor goede buren en Vlaanderen zal zich aan de afspraken houden.  

II. Bespreking 

1. Bespreking op 4 november 2014 

1.1. Vragen en opmerkingen van leden 

1.1.1. Tussenkomst van de heer Karim Van Overmeire 

De heer Karim Van Overmeire spreekt zijn tevredenheid uit over de voorliggende 

beleidsnota. Het is een lijvig en interessant document met belangwekkende 

bijlagen, dat ongetwijfeld voer voor discussie zal zijn voor de komende jaren. Het 

ambitieniveau van het buitenlandse beleid is hoog, wat de spreker en zijn fractie 

verheugt. Het DiV omvormen tot een volwaardig ministerie van Buitenlandse 

Zaken symboliseert de ambitie en klinkt als muziek in de oren van wie al twintig 

jaar aan de kar van het Vlaamse buitenlandse beleid duwt en trekt. Voor 

sommigen wellicht luxe in tijden van besparingen is een ernstig volwassen 

buitenlands beleid voor de heer Van Overmeire een absolute noodzaak, gezien de 

steeds groeiende Vlaamse bevoegdheden en het principe ‘in foro interno, in foro 

externo’. Daarvoor zal de minister-president de volledige steun van de N-VA 

krijgen.  

 

De spreker is het ermee eens dat Vlaanderen een betrouwbare en bekende 

partner is, maar benadrukt het sui-generisstatuut van Vlaanderen. De meeste 

andere regio’s of indelingen van staten zijn in essentie administratieve entiteiten. 

Vlaanderen is een nevengeschikte entiteit van België met zeer ruime bevoegdhe-

den, iets wat nog lang niet overal is doorgedrongen in de internationale en 

Europese context waar de gesprekspartners veelal staten zijn. De al complexe 

institutionele situatie wordt er voor buitenlanders niet eenvoudiger op, aangezien 

sinds kort de Fédération Wallonie-Bruxelles, een naam die Vlaanderen overigens 

zelfs niet erkent, de Vlaamse hoofdstad in haar titulatuur heeft. Hij herinnert zich 

hoe Vlaamse parlementsleden aan buitenlandse delegaties de institutionele 

inrichting van Vlaanderen trachtten uit te leggen, waarna bij de bezoekers de 

verwarring compleet werd. Op zich een grappige anekdote misschien, maar toch 

een aandachtspunt. Er is nood aan een correct, helder en niet-ideologisch verhaal 

dat alle actoren van het Vlaamse buitenlandbeleid verspreiden. Een duidelijke 

verklarende publicatie in meerdere talen is daar een noodzaak.  

 

De vorige regeerperiode is gekenmerkt door een eindeloze guerrilla met het 

federale niveau. De heer Van Overmeire verwacht dat de nieuwe politieke 

constellatie oplossingen mogelijk zal maken. Hoopgevende signalen zijn voor 

hem dat voor buitenlandse handel en investeringen het federale niveau de 

verantwoordelijke gewesten zal ondersteunen, dat het vernietigingsberoep 

gehandhaafd blijft en dat de rol van het Agentschap Buitenlandse Handel 

gereduceerd wordt tot de aanvankelijk bedoelde. Nu moeten die goede 

voornemens nog werkelijkheid worden, want ‘the proof of the pudding is in the 

eating’. Dat zal de lakmoesproef zijn als het klimaat inderdaad gewijzigd is en er 
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geen tijd en energie meer moet worden verspild om de meest elementaire 

afspraken te laten nakomen. 

 

Als de federale overheid over een internationaal verdrag of akkoord onderhan-

delt, wil Vlaanderen van bij de aanvang op de hoogte gesteld worden. Ook dat is 

een vooruitgang, want de voorbije tijd moest herhaaldelijk worden geconstateerd 

dat het federale niveau onderhandelde over een verdrag, waarna pas jaren later 

vastgesteld werd dat het een gemengd verdrag betrof dat ook door de 

deelstaatregeringen en parlementen moet worden goedgekeurd.  

 

De minister-president wil daarnaast het Vlaams netwerk in het buitenland verder 

uitbreiden, een zeer goed idee volgens de spreker. Zo krijgt de vertegenwoordi-

ger in Genève voortaan een vaste werkplek. Goede mensen en goede infrastruc-

tuur zijn nodig voor een goed beleid. Tegelijk pleit de heer Van Overmeire voor 

voldoende kritische zin. Elke post moet immers optimaal renderen. Het nieuwe 

ministerie, het gezamenlijke actiedocument en het missiedocument lijken de 

geschikte instrumenten om ervoor te zorgen dat de buitenlandse diensten goed 

samenwerken en dat de vertegenwoordiger van de Vlaamse Regering niet enkel 

de vertegenwoordiger is van de minister-president maar van de volledige 

Vlaamse Regering. Daaraan koppelt hij het voornemen om een Vlaamse 

diplomatieke loopbaan te ontwikkelen, met loopbaanperspectieven en een beter 

diplomatiek statuut, evenals stages, opleiding en mobiliteit.  

 

De heer Van Overmeire is ook bekommerd om de asymmetrie van de Belgische 

situatie, waarbij vooral Vlaanderen eigen buitenlands beleid uitwerkt, maar de 

andere gefedereerde entiteiten en vooral de kleinere, die inspanning niet kunnen 

of willen doen en dat overlaten aan het federale niveau. Hij vraagt de minister-

president om aandacht te hebben voor de spanningen en de misverstanden die 

deze situatie creëert.  

 

De ondersteuning van het Vlaamse bedrijfsleven en het aantrekken van 

investeringen krijgen terecht veel aandacht in de beleidsnota. De Vlaamse 

economie en welvaart zijn immers sterk afhankelijk van de internationale 

invloeden. Zelfgenoegzaamheid over het hoge exportpercentage past niet. Het is 

dan ook goed dat de minister-president een flexibelere ondersteuning met meer 

maatwerk nastreeft, met F.I.T. als de eerste partner. Hoe verleidelijk het ook is 

om de minister-president, na een interessant artikel of reportage over een 

bepaald land, te vragen waarom F.I.T. daar niet aanwezig is, pleit hij toch voor 

enige parlementaire terughoudendheid. F.I.T. heeft in het verleden goed werk 

geleverd en moet verder autonoom kunnen blijven beslissen.  

 

De heer Van Overmeire kijkt met interesse uit naar het Welcometeam dat 

relevante actoren, middenveldkennisinstellingen, strategische onderzoekscentra, 

Vlaamse en federale administraties en lokale besturen zal mobiliseren om 

buitenlandse bedrijven die hier willen investeren beter te begeleiden. De 

Europese en internationale reflex van de Vlaamse lokale besturen is volgens de 

spreker nog voor verbetering vatbaar. Hijzelf is schepen van Europese en 

Internationale Samenwerking in Aalst en heeft daarvoor welgeteld één 

medewerker. Vlaamse steden en gemeenten liggen op een steenworp van Brussel 

en ook op hun grondgebied komen buitenlandse ondernemers, artsen, studenten, 

maar uiteindelijk doen ze daar heel weinig mee. Dat is een contradictie met hun 

pogingen om met stedenbanden, verzusterings- en noord-zuidprojecten hun 

internationale imago luister bij te zetten. Ze hebben daar niet zozeer financiële 

middelen maar eerder kennis en sturing voor nodig. Het Welcometeam is een 

eerste stap, hoewel het beperkt blijft tot bedrijven. Toch is het nuttig aangezien 

heel wat steden en gemeenten helemaal niet voorbereid zijn op de administratie-

ve verplichtingen die daarmee samengaan.  
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Het doet de spreker voorts plezier dat het contact met buurlanden en regio’s in 

strategienota’s gestructureerd wordt, zodat het beleid meer kan worden dan de 

optelsom van toevallige contacten van individuele ministers. Ook dat Nederland 

de eerste partner wordt, is verheugend, hoewel Vlaanderen zeker niet Nederlands 

eerste partner is. Nederland is dan ook al lang onafhankelijk en ziet zichzelf 

eerder als de kleinste van de grote staten dan als de grootste van de kleine 

staten. Het focust vooral op de Atlantische wereld en op Duitsland. Niettemin 

moet Vlaanderen inzetten op maximale banden met Nederland. De twintigste 

verjaardag van het Cultureel Verdrag Vlaanderen-Nederland, de parlementaire 

resolutie over Willem I en de discussie over het Nederlandstalige onderwijs in het 

buitenland vormen goede aanleidingen voor een betere samenwerking. 

Vlaanderen en Nederland gingen al samen op economische missie naar Texas en 

zullen dat opnieuw doen eens er een goede bestemming gevonden is. De spreker 

vraagt of de havens van de lage landen (delta) samen gepromoot zullen worden 

zoals gepland, of wordt het beperkt tot de promotie van de Vlaamse havens als 

Flanders Port Area? Voorts acht hij gelijkwaardige goede relaties met Frankrijk, 

Duitsland en het Verenigd Koninkrijk belangrijk.  

 

Ook andere partners staan in de beleidsnota, zowel lidstaten als regio’s. Ook daar 

moet het ambitieniveau voldoende hoog zijn. In eerste instantie moeten er goede 

contacten zijn met de entiteiten die bevoegd zijn voor de materie waarover een 

overeenkomst nagestreefd wordt, in Europa is dat meestal de lidstaat. Terloops 

wijst de heer Van Overmeire erop dat bijna de helft van de 28 lidstaten minder 

inwoners heeft dan Vlaanderen en dan wordt het economische gewicht van die 

landen nog niet in rekening gebracht.  

 

Voorts is het een goede zaak dat de Vlaamse vertegenwoordiging bij de EU 

versterkt wordt. Dat het Europese project nu wat onder vuur ligt, klopt. Dat is op 

zich geen slechte zaak, ook Europese instellingen moeten in vraag gesteld 

worden en hun waarde keer op keer bewijzen.  

 

De spreker is ook voorstander van de plannen met Flanders Inspires Internatio-

nal Visitors Programme en VIW. Die laatste organisatie heeft weliswaar al een 

hele weg afgelegd, maar verdient verdere steun omdat nog niet het volledige 

potentieel van de Vlamingen in de wereld aangesneden is.  

 

1.1.2. Tussenkomst van mevrouw Sabine de Bethune 

Mevrouw Sabine de Bethune wenst de minister-president geluk met deze 

boeiende en ambitieuze beleidsnota die staat voor een volwassen Vlaams 

buitenlands beleid. Ze wenst hem veel succes en hoopt op een goede samenwer-

king bij de uitvoering van dit boeiende en noodzakelijke hoofdstuk van het 

buitenlands beleid.  

 

Dat de minister-president wil dat Vlaanderen de blik op de wereld richt, is 

positief, zeker omdat hij het niet alleen over de bedrijven heeft, maar ook over 

het onderwijs, de jeugd en de studenten. Ook de ontwikkelingssamenwerking, de 

zogenaamde vierde pijler, de solidariteit van personen en ngo’s met het zuiden, 

komt afdoende aan bod. De minister-president pleit daarnaast voor een grotere 

Europese reflex. De spreekster neemt aan dat die reflex niet louter enkel de 

overheid en de bedrijven maar ook de burgers bijgebracht wordt. Recent bleek 

immers dat de jeugd de waarde van Europa niet meer inziet.  

 

Wat de reputatieversterking van Vlaanderen betreft, acht het lid een open 

economie onmogelijk zonder een humanistische samenleving, vandaar het 

terechte accent op de mensenrechten. Ze vraagt zich af hoe de mensenrechten 

beter aan bod kunnen komen bij internationale contacten, onder meer de 

bilaterale handelsrelaties. Vlaanderen moet immers niet alleen de reputatie 
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hebben van een sterke economie, maar moet ook een open en gastvrije regio 

zijn. Hoe kan Vlaanderen zijn gastvrijheid niet alleen tonen aan economisch 

sterke of getalenteerde mensen, maar ook aan mensen in nood? Vlaanderen kan 

daarnaast aandringen bij het federale niveau om ook België te profileren als open 

en gastvrij. Het federale asiel- en migratiebeleid wordt vrij streng, maar ter 

compensatie komt er een resettlementprogramma: volgens persberichten zouden 

75 Syrische families die op de vlucht zijn in België worden gehuisvest. Mevrouw 

de Bethune vindt dit mooi, maar te weinig.  

 

1.1.3. Tussenkomst van de heer Karl Vanlouwe 

De heer Karl Vanlouwe dankt de minister-president voor de via deze beleidsnota 

getoonde ambitie om Vlaanderen in het buitenland verder te promoten. Ook hij is 

enthousiast over het uitbouwen van een Vlaams ministerie van Buitenlandse 

Zaken. Hij sluit zich aan bij het pleidooi om de positie en het belang van 

Vlaanderen aan andere landen duidelijk te maken. De institutionele situatie in 

België is behoorlijk complex en niet alle gefedereerde entiteiten vertonen 

dezelfde ambities.  

 

Het regeerakkoord vestigt onder meer terecht de aandacht op de publieksdiplo-

matie, niet alleen belangrijk in het buitenland. De aanzienlijke gemeenschap van 

expats in België mag zeker niet vergeten worden. De aanwezigheid van 

internationale instellingen heeft een belangrijke weerslag op Vlaanderen en 

Brussel.  

 

Niet alleen is Brussel als hoofdstad van Europa de zetel van twee Europese 

instellingen – de Europese Commissie en de Raad van de Europese Unie – de 

stad is ook de zetel van twee raadgevende Europese organen: het Comité van de 

Regio’s en het Europees Economisch en Sociaal Comité. Daarnaast zijn er de 

zetels gevestigd van verschillende internationale instellingen, zoals de NAVO, 

Eurocontrol en het Secretariaat-Generaal van de Benelux. Zo is de Vlaamse 

hoofdstad de op één na grootste vestigingsplaats van diplomatieke vertegen-

woordigingen in de wereld. Volgens een studie van het Verbindingsbureau 

Brussel-Europa zijn er 5244 diplomaten actief in Brussel. Er zijn ongeveer 285 

diplomatieke missies en daarnaast nog tal van deelstaatafvaardigingen. Kortom, 

Brussel is een wereldstad en een beslissingscentrum. De spreker vermeldt voorts 

de bestaande of geplande initiatieven Flanders Today, Art Flanders, Flanders in 

Dialogue en het Flanders Inspires International Visitors Programme. Kan de 

minister-president wat meer uitleg geven bij die initiatieven? Hoe zal de minister-

president op een meer gestructureerde manier de expats en de diplomatieke 

vertegenwoordigingen kennis laten maken met Vlaanderen, zonder dat dit 

telkens via ad-hocinitiatieven moet gebeuren?  

 

Uit de omgevingsanalyse blijkt dat de export van Vlaamse goederen naar landen 

buiten de EU toeneemt en naar landen in de EU afneemt, met als risico dat 

Vlaanderen in de omliggende landen marktaandeel zal verliezen. De export naar 

Duitsland, toch wel één van de motoren van de EU, is teruggevallen naar 17 

percent. De export naar de BRICS-landen is dan weer gestegen tot 8 percent, 

naar het Afrikaanse continent tot 4,2 percent. Het belang van de tien grootste 

exportlanden is gedaald van 77 percent in 2003 tot 68 percent, wat erop wijst 

dat de Vlaamse producten meer hun weg vinden naar kleinere partners, in en 

buiten de EU. Is dat een strategische zet van de vorige Vlaamse Regering of van 

F.I.T.?  

 

De positieve basishouding ten aanzien van Europa mag kritische zin niet in de 

weg staan, noch het streven naar een betere en efficiëntere werking van de EU. 

Vlaamse en Britse ondernemers stellen terecht vragen bij de invloed van het 

geplande Britse referendum op de handel tussen beide landen. Zijn de recente 
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strubbelingen tussen Duitsland en het Verenigd Koninkrijk en de repercussies op 

de Belgische regio’s een thema voor de ICBB die de minister-president vaker wil 

laten vergaderen?  

 

Partnerschappen met andere regio’s en coalities met topregio’s zijn inderdaad 

nastrevenswaardig, maar het lid waarschuwt voor mogelijke concurrentie, ook 

die regio’s willen immers buitenlandse investeerders binnenhalen. Vlaanderen 

moet inderdaad een voortrekkersrol spelen voor het gebruik van het Nederlands 

in de Europese instellingen, maar het lid pleit ook voor goede afspraken daarover 

met Nederland. De minister-president verklaart zich in zijn beleidsnota daarnaast 

bereid het Vlaams Parlement toelichting te geven over de Vlaamse standpunten 

op Europese ministerraden. Misschien is een adviescomité naar federaal 

voorbeeld waar de ministers geregeld toelichting geven bij Europese initiatieven 

een goed idee? Een visietekst van regering en parlement over hoe de pro-

Europese houding in Vlaanderen te promoten, lijkt voorts een goed idee. Het mag 

echter niet bij een tekst blijven, er moeten concrete initiateven uit voortvloeien.  

 

Het postennetwerk zal na een SWOT-analyse hopelijk worden uitgebreid. Dat is 

een goede zaak, maar er is nood aan een flexibel netwerk dat aangepast kan 

worden aan nieuwe kansen, onder meer met pendeldiplomaten.  

 

1.1.4. Tussenkomst van de heer Johan Verstreken 

Ook de heer Johan Verstreken acht structurele maatregelen voor ontwikkelings-

samenwerking en expats nodig. Flanders Today bevat zeer interessante 

informatie, maar hoe staat het met het bereik van die publicatie? Fans of 

Flanders zal allicht worden afgeschaft door de besparingen bij de openbare 

omroep. Kan dit programma, dat toch heel wat buitenlandse kijkers heeft, 

eventueel onder een andere vorm voortgezet worden?  

 

De spreker informeert voorts naar de inbedding van de Vlaamse vertegenwoordi-

ger in Genève in de internationale instellingen, alsook naar de contacten met de 

andere vertegenwoordigers van België en de Vlamingen aldaar. Wat zal de 

taakomschrijving van de vertegenwoordiger zijn?  

 

Gemeenschapssenatoren krijgen wel eens de vraag om verkiezingswaarnemer te 

zijn of om andere redenen naar het buitenland te reizen. Als ze die taak 

opnemen, zijn ze op dat moment echter onwettig afwezig op de vergaderingen in 

het Vlaams Parlement, wat dan pijnlijk blijkt in de aanwezigheidsstatistieken van 

de kranten op het einde van de regeerperiode. Hij vraagt de voorzitter om dat 

probleem in het Uitgebreid Bureau aan te kaarten.  

 

De uitbreiding van het postennetwerk in het buitenland geniet ook de steun van 

de heer Verstreken. Terloops wijst hij erop dat MINT-landen niet uitgelegd staat 

in de afkortingenlijst bij de beleidsnota. Dat staat blijkbaar voor Mexico, 

Indonesië, Nigeria en Turkije. Voorts vraagt hij hoe de minister-president de 

internationale zichtbaarheid van Vlaanderen denkt te verhogen door de 

herziening van intra-Belgische protocollaire afspraken.  

 

De snelle omzetting van de Europese regelgeving juicht het lid zeker toe. Dat was 

ooit wel anders. Ook de doelgerichte culturele, academische en publieksdiploma-

tie is een zeer positieve zaak. Kan er wat meer uitleg worden gegeven bij de high 

potentials en de eventuele link met Toerisme Vlaanderen? F.I.T. zou nog beter 

kunst, cultuur, wetenschap, de creatieve sector, de mediasector kunnen 

promoten, bijvoorbeeld op beurzen en buitenlandse zendingen. Blijkbaar is de 

gedelegeerd bestuurder van F.I.T. nu ook lid van het VAF en dat kan hier 

ongetwijfeld toe bijdragen.  
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Ook positief is dat de verkiezingsdeelname voor Vlamingen in het buitenland 

wordt uitgebreid. Hij vraagt waarom het e-votingsysteem dat daarvoor naar voor 

wordt geschoven, dan ook niet binnenslands gebruikt wordt. Tot slot somt hij nog 

enkele andere positieve aspecten op van de beleidsnota: de vermelding van de 

Nederlandse Taalunie, de samenwerking met Nederland ook voor het Nederlands-

talige onderwijs in het buitenland – een dure aangelegenheid, zeker met de 

Nederlandse besparingen – en de promotie van Vlaanderen als vredesbestem-

ming, ook na 2018.  

 

1.1.5. Tussenkomst van de heer Joris Poschet 

De heer Joris Poschet merkt op dat inzake de economische partnerschapsakkoor-

den, wordt gemeld dat erop wordt toegezien dat arbeids- en milieunormen en 

duurzame ontwikkeling deel uitmaken van de tekst van het akkoord. Voorts 

wordt het van belang genoemd dat er een clausule is opgenomen die, met 

verwijzing naar het Cotonou-akkoord, het respecteren van de mensenrechten als 

een opschortende voorwaarde laat gelden. Hoe wordt dat opgevolgd? Werkt 

Vlaanderen daarvoor samen met middenveldorganisaties of met andere 

deelstaten? Als de minister-president (in punt 5.1) ‘onze waarden’ als de 

belangrijkste leidraad voor een actief mensenrechtenbeleid beschouwt, over 

welke waarden heeft hij het dan?  

 

1.1.6. Tussenkomst van de heer Rik Daems 

De heer Rik Daems, voorzitter, neemt zich voor de kwestie van de gemeen-

schapssenatoren aanhangig te maken, maar vindt dat de gemeenschapssenato-

ren de assemblee die hen afvaardigt op de hoogte moeten houden.  

 

Dat de minister-president het buitenlands beleid in zijn portefeuille heeft, acht de 

heer Daems betekenisvol voor de autoriteit ervan. De omvangrijke en ambitieuze 

beleidsnota noodzaakt prioritering. Hij informeert naar de prioriteiten en de focus 

van de initiatieven. Als bijvoorbeeld een bepaald bedrijf of sector excelleert in 

een bepaalde techniek, zal het beleid daarop focussen?  

 

Regionale economische statistieken in deze aangelegenheden zijn dan wel 

schaars, toch wil de spreker graag cijfers over buitenlandse investeringen in 

Vlaanderen en hun evolutie. Ook dat de export naar de EU-landen daalt en naar 

de andere landen stijgt, verdient inderdaad verder onderzoek, maar daarvoor zijn 

detailcijfers nodig.  

 

De heer Daems ziet drie grote delen in de buitenlandpolitiek: het politie-

ke/diplomatieke en het economische onderdeel en de, minstens even belangrijke, 

ontwikkelingsagenda, met onder meer ook de mensenrechten. Hij informeert 

naar de prioritering en de focus in die drie domeinen. Is er daarbij ruimte voor 

parlementaire diplomatie, uiteraard in overleg met de regering en de minister-

president?  

 

Herkenbaarheid en identiteit voor Vlaanderen moeten passen in de Belgische en 

Europese context. Wrijvingen met andere beleidsniveaus zijn onvermijdelijk. Hoe 

zal de minister-president vormgeven aan die herkenbaarheid en identiteit? Voorts 

vraagt de heer Daems hoe het bundelen van krachten en synergie in het beleid 

vervat zit. Er zijn immers heel wat spelers actief op het internationale speelveld: 

andere regio’s, het federale niveau, Europa, de provincies, de gemeenten. Dat 

mag Vlaanderen er niet van weerhouden om in sommige aangelegenheden alleen 

te handelen, wat trouwens goed past in het streven naar herkenbaarheid en 

identiteit. In sommige situaties zal F.I.T. de partner zijn van de Waalse en 

Brusselse collega’s, in andere hun concurrent. Hoe zal de minister-president 

daarmee omgaan opdat het rendement maximaal is?  
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De heer Daems wil ook graag weten hoe het parlement het rendement van het 

beleid zal kunnen nagaan, waarbij hij ten volle beseft dat de resultaten op 

economisch vlak gemakkelijker na te gaan zijn dan die op diplomatiek of politiek 

vlak. Desondanks is de slagkracht belangrijk: het is wezenlijk de richtlijnen mee 

vorm te kunnen geven en ze niet te laten bepalen door een entiteit die niet 

bevoegd is en ze domweg te moeten ondergaan.  

 

Hij besluit dat de beleidsnota slechts het kader vormt, waarvan nog heel wat in 

de komende jaren op punt zal moeten worden gesteld. De voorzitter hoopt dat de 

commissie voor Buitenlands Beleid minstens even ambitieus zal zijn als de 

minister-president zelf.  

 

1.2. Antwoorden van de minister-president  

Minister-president Geert Bourgeois leidt uit de teneur van de tussenkomsten af 

dat de commissie bestaat uit gedreven mensen die zeer geïnteresseerd zijn in het 

buitenlands beleid. Hij hoopt de komende jaren samen in een goede wisselwer-

king stappen vooruit kunnen zetten. Het parlement is niet alleen de controleur, 

maar ook de partner van de regering. Ook hij wil, uiteraard met respect voor 

ieders rol, zoeken naar nieuwe manieren van samenwerking.  

 

Niet alle aspecten van het buitenlands beleid zijn meetbaar. Omdat hij eerder al 

minister bevoegd voor het buitenlands beleid was, in 2004, en dan een 

regeerperiode niet, kan hij wel vergelijken. Hij heeft het gevoel dat de positie van 

Vlaanderen intussen gevoelig sterker en bekender geworden is, binnen de EU 

maar ook daarbuiten. Dat is het resultaat van tal van acties, van het werk van de 

Vlaamse vertegenwoordigers, van F.I.T., van een volgehouden gecoördineerde 

werking. Ook de initiatieven ter bekendmaking bij professionelen en de 

publieksdiplomatie hebben naar het aanvoelen van de minister-president al tot 

heel wat resultaten geleid.  

 

Een meertalige publicatie ter bekendmaking van Vlaanderen bestaat niet. Wel 

zijn er tal van andere initiatieven zoals Flanders Today en de aanwezigheid op tal 

van evenementen. Aan de diplomatieke wereld worden lessen Nederlands 

aangeboden. De succesvolle tweedaagse bezoeken aan de provincies brengen 

diplomaten in contact met het economische, het culturele, het lokale leven van 

Vlaanderen. Dat goede informatie over onder andere de bevoegdheidsverdeling 

nodig is, acht de minister-president evident. Eventuele bijkomende initiatieven 

kan hij vooralsnog niet toezeggen. Eerst moet beoordeeld worden wat zinvol 

aanvullend is.  

 

De hoopvolle signalen van het federale niveau moeten inderdaad nog werkelijk-

heid worden. De samenwerking met andere entiteiten zal immers op het terrein 

vormgegeven moeten worden. De intensiteit van de buitenlandse activiteiten van 

de entiteiten vertoont inderdaad een grote variatie. Asymmetrische samenwer-

kingsakkoorden horen volgens de minister-president zeker tot de mogelijkheden 

in bepaalde gevallen. Toen hij eerder buitenlandminister was, was ook de heer 

Karel De Gucht daar als federale minister voor gewonnen, zeker omdat hij 

merkte dat er op bepaalde terreinen geen vooruitgang geboekt werd omdat 

Brussel en Wallonië niet geïnteresseerd waren.  

 

Sommige ambassadeurs werken vlot samen met de deelstaten, andere minder. 

Dat heeft niets te maken met hun afkomst, Waal of Vlaming, maar met de mate 

waarin ze rekening houden met de federale realiteit. Bij sommige ambassadeurs 

is een cultuuromslag dus nodig. De bepalingen van het federale regeerakkoord 

dienaangaande stemmen ook de minister-president echter hoopvol.  
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Uiteraard moet elke buitenlandpost efficiënt werken. Aan de vestiging van een 

nieuwe post gaan altijd studies vooraf. Vlaanderen is nu al aanwezig in Genève, 

maar de noodzaak van een permanente aanwezigheid laat zich nu gevoelen. De 

daar gevestigde IAO, WGO, WHO, UNAIDS en UNITAR buigen zich niet alleen 

over waar Vlaanderen voor bevoegd is, maar zijn ook rechtstreeks van invloed op 

waar vele leden aandacht voor vragen, namelijk de mensenrechten. Ook F.I.T. 

bestudeert de markten grondig vooraleer ergens een nieuwe vestiging te openen. 

 

Nu al krijgen steden en gemeenten berichten over de EU-regelgeving. De 

minister-president zal nagaan of de ambtenaren van grotere steden gediend zijn 

met een intensievere kennismaking met de Vlaamse administratie. Misschien is 

het ook goed om het vleva nog eens onder hun aandacht te brengen. De 

publieksbekendheid daarvan lijkt de minister-president niet zo groot, nochtans is 

de doelstelling ambitieus en zijn er tal van partners, zoals het middenveld en het 

bedrijfsleven maar ook de lokale besturen, in vertegenwoordigd. Kortom, de 

minister-president zal nagaan of een intensere samenwerking tussen de lokale 

besturen en de Vlaamse overheid in verband met het buitenlandbeleid mogelijk 

is.  

 

Het is inderdaad nodig na te denken over de benadering van de buurlanden en de 

prioriteiten op economisch, cultureel gebied en op andere vlakken en de aanpak 

in een kernachtige strategienota te beschrijven. Voor contacten met Nederland 

staan het Vlaams-Nederlandse culturele verdrag en de havens uiteraard voorop. 

Hij zal de vraag over de havens niet beantwoorden in de plaats van bevoegd 

minister Ben Weyts, maar heeft weet van contacten over het buitengaatse, waar 

buurlanden minder concurrent en meer concullega worden. Dat is ook zijn 

ervaring toen hij minister bevoegd voor Toerisme was: de concurrentie is groter 

dichter bij huis, samenwerking voor de ontvangst van bijvoorbeeld een Chinese 

afvaardiging is veel gemakkelijker dan voor een Duitse delegatie. Uiteraard moet 

er rekening gehouden worden met het mededingingsrecht, de EC zal immers 

streng toekijken op akkoorden zeker als ze grensoverschrijdend zijn. Hij 

herinnert de commissie echter aan de grote openheid die hij mocht ervaren bij de 

heer Rutte, minister-president van Nederland. 

  

Dat Vlaanderen een verdragsrechtelijke bevoegdheid heeft, is inderdaad een 

specifieke situatie. In heel wat Europese landen is dat feit inderdaad nog steeds 

niet helemaal doorgedrongen. De minister-president is blij dat de uitbreiding van 

de Vlaamse permanente vertegenwoordiging bij de EU op bijval kan rekenen en 

verwelkomt de suggesties over expats, hoewel er al heel wat initiatieven goed 

lopen. Hij onderschrijft daarnaast het belang van een positief beeld van de EU, 

dat deed hij trouwens al bij de bespreking van het Verdrag tot vaststelling van 

een Grondwet voor Europa. De EU is van wezenlijk belang voor de vrede en de 

stabiliteit in Europa. De lange periode van vrede die België kent, maakt dat jonge 

mensen zich niet meer bewust zijn van het bijzondere daarvan. Daarom moet de 

vreedzame wijze waarop Europa erin slaagt met geschillen om te gaan, 

benadrukt worden. Ten tweede is de vrijhandelszone zeer belangrijk voor de 

welvaart van Vlaanderen dat leeft van de export. Nog niet zo lang geleden was 

de export van Vlaamse producten heel moeilijk door de verschillende regels in de 

Europese landen. Daardoor geraakten Vlaamse kmo’s vaak zelfs de grens met 

Frankrijk niet over. Europa kan invloed uitoefenen, bijvoorbeeld in de WHO. Zelfs 

de grote Europese landen wegen onvoldoende om daar echt invloed uit te 

oefenen. De minister-president hoopt dat Europa ook een factor van stabiliteit en 

vrede in de wereld kan worden. Daarin passen voor hem de plannen voor een 

Europese defensiemacht niet als imperiumbasis, maar wel als vredesfactor. De 

waarden waarover sprake in de beleidsnota, zijn de waarden van de verlichting, 

die de basis vormen van de EU, de fundamentele rechten en vrijheden kortom. 

Iedere toetredende lidstaat moet die waarden onderschrijven. 
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Dat alles neemt niet weg dat kritische zin inderdaad nodig is. Europa is in 

sommige aangelegenheden te ver gegaan en houdt zich bezig met tal van zaken 

die de lidstaten of regio’s beter zelf kunnen. Ook over de subsidiariteitstoets 

komt er een visietekst. De minister-president zal daarover in dialoog treden met 

het Vlaams Parlement, de voorzitter en de commissievoorzitter.  

 

De mensenrechten zijn richtinggevend in het Vlaamse buitenlandse beleid. 

Minister-president Bourgeois is van plan het basisdocument over de mensenrech-

ten van 2011 te actualiseren. Een extra onderdeel zal gaan over de bewustma-

king van het bedrijfsleven van het belang van mensenrechten in de volledige 

productieketen. Reguleren is moeilijk aangezien Vlaanderen dat niet kan 

controleren, maar het kan wel een kwaliteitslabel afleveren. Onder druk van 

consumenten geven enkele multinationals bijvoorbeeld al de garantie dat hun 

producten niet door kinderen gemaakt worden. De minister-president zal 

daarover overleggen met de bedrijven en met andere relevante organisaties 

zoals Amnesty International Vlaanderen. Al jaren geleden congresseerde Voka 

trouwens over duurzaam en ethisch ondernemen, dus er bestaat zeker een 

draagvlak voor.  

 

Asiel en migratie zijn federale bevoegdheden. Momenteel wordt allicht het beleid 

van de vorige regering nog uitgevoerd, maar daarover kan de minister-president 

geen uitspraken doen.  

 

Wat de belangrijke publieksdiplomatie betreft, wijst hij de heer Vanlouwe erop 

dat er in totaal meer dan 60.000 buitenlandse werknemers actief zijn in Brussel 

en omgeving. Maandelijks bereikt Flanders Today ook 60.000 personen. 

Daarnaast zijn er nog bijkomende initiatieven, zoals de Nederlandse lessen. Het 

valt de heer Bourgeois ook op dat de ambassadeurs nu in de rij staan om kennis 

te maken met de nieuwe Vlaamse buitenlandminister, wat in 2004 zeker niet het 

geval was. Dat wijst erop dat ze de bevoegdheid en het belang van Vlaanderen 

almaar beter kennen.  

 

Het is niet omdat de export naar de landen buiten de EU stijgt, dat Vlaanderen 

het minder goed moet doen in de EU. Dat zijn geen communicerende vaten.  

 

De ICBB is niet het forum om de EU-strubbelingen te bespreken, daar komen 

eerder organisatorische dan inhoudelijke onderwerpen aan bod. Het Britse 

referendum kan er trouwens pas komen nadat de heer Cameron de verkiezingen 

zal hebben gewonnen. En die verkiezingen moeten eerst nog worden georgani-

seerd.  

 

In het Vanguard-initiatief, gestart door de vorige Vlaamse minister-president, 

heeft Vlaanderen het leiderschap genomen, precies omdat er onvrede was over 

de beperkte slagkracht van andere interregionale verbanden. Ook dat moet 

geëvalueerd worden. Voorts hoeft Vlaanderen niet bang te zijn voor concurrentie, 

ook niet binnen België. Sommige investeerders haalt het binnen, andere niet. 

Gelukkig staan er ook enkele maatregelen om de concurrentiekracht te 

verbeteren in het federale regeerakkoord.  

 

Er komt een visietekst over de samenwerking met het Vlaams Parlement. De 

Vlaamse vertegenwoordiger bij de EU brieft de Vlaamse parlementscommissies al 

een hele tijd over Europese aangelegenheden. Of er een adviescomité moet 

komen, is een parlementaire beslissing. Minister-president Bourgeois denkt aan 

een kaderdecreet om de instemmingsprocedures met internationale verdragen 

eenvoudiger te maken. Daarover heeft hij al gesproken met de voorzitter van het 

Vlaams Parlement.  
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Fans of Flanders valt onder de bevoegdheid van minister van Media, de heer 

Sven Gatz. Bij zijn weten is de VRT daar niet mee gestopt. Voor de minister-

president moet dat opgenomen worden in de nieuwe beheersovereenkomst met 

de VRT.  

 

De protocollaire aangelegenheid staat in de beleidsnota over het algemeen 

regeringsbeleid. De minister-president zal die vraag volgende keer beantwoor-

den. Ook over de creatieve sector zal hij volgende keer meer zeggen. Voor  

e-voting is minister Homans dan weer verantwoordelijk.  

 

Het is het departement dat moet nagaan of de partnerlanden de mensenrechten 

respecteren. Er zal ook een stakeholdersmanual worden ontwikkeld, onder meer 

om de contacten met organisaties als Amnesty International Vlaanderen te 

onderhouden.  

 

De minister-president zal bij de volgende bespreking nader ingaan op de focus en 

de prioriteiten. Hij zal alle bestaande statistieken tegen dan bezorgen. Het klopt 

dat niet alles al gemeten wordt, ook omdat dat niet zo eenvoudig is. Zo is het 

moeilijk om na te gaan wat het effect van een buitenlandse missie is. De ervaring 

wijst ook uit dat ondernemingen niet graag enquêtes, rapporten of opvolgingsdo-

cumenten invullen. De minister-president vroeg het departement een evaluatie-

methode op te stellen. Aanleiding waren wat ongenuanceerde persberichten over 

een Nederlands rapport dat zou aantonen dat buitenlandse missies weinig effect 

hebben. Ondertussen las hij dat rapport zelf en dat blijkt toch heel wat 

genuanceerder te zijn.  

 

Hij is blij met het voorstel tot parlementaire diplomatie, zo neemt het parlement 

zijn uitgestoken hand aan. Hij heeft de parlementsvoorzitter bijvoorbeeld al laten 

weten dat de Amerikaanse ambassadeur zich bereid verklaarde om hier 

toelichting te geven over het Transatlantic Trade and Investment Partnership 

(TTIP). Het is aan het parlement om daar op in te gaan, maar hij denkt dat het 

parlementaire debat daar in elk geval mee gebaat zou zijn.  

 

Volgens de minister-president mag Vlaanderen de band met Brussel nooit 

loslaten. Die band zal de herkenbaarheid van Vlaanderen eerder dan om het even 

welke andere connotatie ten goede komen. Als centrale stad in Europa, is Brussel 

immers ruim bekend.  

 

De resultaten van politieke werking en diplomatie zijn zoals gezegd moeilijker 

meetbaar. Misschien is het wel mogelijk om verslag uit te brengen over de 

invloed van Vlaanderen op Europese maatregelen als richtlijnen. Dat er een 

Belgisch standpunt moet zijn, is natuurlijk een factor waarmee terdege rekening 

gehouden moet worden. Hij heeft de indruk dat de ambtenarij goed werk levert, 

maar informeert bij de secretaris-generaal naar rapportagemogelijkheden. De 

bestaande statistieken zullen zoals al gezegd aan het parlement bezorgd worden. 

 

2. Bespreking op 2 december 2014 

2.1. Vragen en opmerkingen van leden 

De heer Ward Kennes is blij met de aandacht in de beleidsnota voor het nabije 

buitenland en voor instellingen als de Taalunie en het Beneluxparlement. De 

Frankfurter Buchmesse is een uitgelezen moment om samen met Nederland op 

het buitenlandse toneel te verschijnen. Dit gaat niet alleen over literatuur maar 

ook over de ruimere cultuur van de lage landen.  

 

De gezamenlijke handelsmissies met Nederland zullen blijkbaar worden 

voortgezet. Is er intussen al meer informatie over de volgende bestemming?  
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Nederland blijft belangrijk voor de infrastructuur zoals voor de Schelde en de 

IJzeren Rijn, maar ook voor de cluster van petrochemische bedrijven rond de 

havens. Er is daar een wereldwijde concurrentie. Ieder moet voor zijn belangen 

opkomen maar samenwerking is hier toch ook aangewezen.  

 

Er is in de beleidsnota ook aandacht voor de goedgekeurde resolutie betreffende 

de tweehonderdste verjaardag van het Verenigd Koninkrijk der Nederlanden en 

de herdenking van de verwezenlijkingen van Willem I (Parl.St. Vl.Parl. 2013-14, 

nr. 2487/3). In Nederland staat dit hoog op de agenda. Ook in Vlaanderen krijgt 

deze verjaardag op een aantal plaatsen aandacht.  

 

Samen met Nederland moet het Nederlands binnen de EU-instellingen worden 

verdedigd.  

 

Nederlands onderwijs in het buitenland kwam de voorbije zittingsperiode een 

aantal keren aan bod door de Nederlandse besparingen op de stichting NOB. 

Deze stichting dreigde daardoor financieel in nauwe schoentjes te komen. Er is 

nu een kentering in het Nederlandse parlement gekomen. Dit moet van nabij 

worden opgevolgd, omdat het voor Vlamingen in het buitenland de mogelijkheid 

biedt de band met het moederland te behouden, bij terugkeer vlot in te 

schakelen in het onderwijs en in het buitenland samen te werken rond een goed 

aanbod van Nederlands onderwijs. Vlaanderen moet hierin zijn verantwoordelijk-

heid opnemen. Er studeren momenteel veel Nederlanders in Vlaanderen. Dit 

heeft uiteraard een kostprijs. Misschien zou kunnen worden opgemerkt dat dit 

ook een vorm van samenwerking is die een kleine compensatie kan zijn voor de 

Vlamingen die gebruikmaken van NOB. 

 

De Benelux heeft een nieuw verdrag. De heer Kennes hoopt dat de nieuwe 

samenstelling van de Belgische delegatie tot goede resultaten zal leiden. De 

Benelux Politieke Samenwerking biedt heel wat mogelijkheden. Het gaat om drie 

kleine landen waarvoor de internationale samenwerking steeds belangrijker 

wordt. Om met één stem te kunnen spreken, moet die samenwerking meer 

slagkracht worden gegeven.  

 

Bij de buitenlandse handelsmissies is het een feit dat de prinselijke missies een 

aantal voordelen hebben. Daar is ook recent nog op gewezen door een aantal 

deelnemers aan de handelsmissie naar Singapore. Is de minister-president door 

zijn recente ervaring met een dergelijke missie onder leiding van prinses Astrid 

tot nieuwe inzichten hieromtrent gekomen? En koppelt hij daar conclusies aan? 

 

In het federale kader zijn er ook nog andere vormen van samenwerking, zoals in 

de ICBB. In het verleden functioneerde die niet altijd optimaal. Nu de drie 

Vlaamse regeringspartners ook in de Federale Regering vertegenwoordigd zijn, is 

dit een unieke gelegenheid om een en ander vlotter te laten verlopen en om tot 

een goede samenwerking te komen. In de ICBB dienen een aantal zaken te 

worden besproken zoals de aanpassing van het kaderakkoord voor de vertegen-

woordiging in de internationale organisaties, de samenwerkingsakkoorden rond 

het diplomatiek statuut van de Vlaamse vertegenwoordigers en het samenwer-

kingsakkoord over de vertegenwoordiging in de EU-raden. Dit laatste punt dient 

na de zesde staatshervorming te worden aangepast. Er moet tevens ook heel wat 

worden geregeld rond informele raden en werkgroepen waar het voorbereidende 

werk gebeurt.  

 

Er is het contentieux rond de adviseurs en de economische diplomatie. In het 

Vlaams Parlement werd en wordt steeds verdedigd dat buitenlandse handel een 

gewestelijke bevoegdheid is. Er is nu ook een federale staatssecretaris 

aangesteld voor deze portefeuille. De heer Kennes dringt erop aan dat dit in een 

goede verstandhouding wordt geregeld. De federale overheid en het diplomaten-
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netwerk zouden een ondersteunende, faciliterende rol kunnen hebben. Er moet 

vooral vermeden worden elkaar stokken in de wielen te steken.  

 

Het is, zeker na de zesde staatshervorming, inderdaad eigenaardig dat de 

minister-presidenten van de deelstaten in de protocollaire volgorde nog na de 

federale ministers komen. De aanpassing van die volgorde is dan ook niet 

onlogisch.  

 

Vlaanderen is een trouwe partner binnen Europa. Het is het evidente kader voor 

het buitenlands beleid, voor de samenwerking met andere landen. Het is in het 

eigen belang om via de samenwerkingsakkoorden een grotere rol proberen op te 

nemen. Het is ook in het eigen belang de Europese gedachte in Vlaanderen te 

koesteren en bij de bevolking uit te dragen. Evident is dat niet, het euroscepti-

cisme is ernstig toegenomen. Het is belangrijk de bevolking duidelijk te maken 

dat Europa het belangrijkste kader is, op het vlak van economische vooruitgang, 

vrede en stabiliteit. Vlaanderen heeft er als deelstaat alle belang bij daar blijvend 

op in te zetten.  

 

Vlaanderen is een regio met veel bevoegdheden. Het is dan ook logisch om met 

andere regio’s in Europa goede contacten te blijven onderhouden. Het is een 

constante in het Vlaamse buitenlandbeleid om met die regio’s nauw samen te 

werken.  

 

Vlaanderen heeft een zeer open economie. De handel, de doorvoer en de 

logistieke draaischijffunctie maken dat dit primordiaal blijft. Onderwerpen, die 

ook in andere commissies worden besproken, zoals havens, mobiliteit, 

spoorwegverbindingen met het buitenland enzovoort, zijn zaken die ertoe 

bijdragen dat die sleutelfunctie in het hart van Europa kan worden waargenomen 

en dat de vruchten ervan kunnen worden geplukt. In die zin is het ook belangrijk 

om goede contacten met Europeanen en de Europese ambtenaren in Brussel te 

hebben. Brussel is een springplank naar het wereldtoneel. Via mediatieke 

contacten, evenementen en dialoog moet er sterk op de grote Europese en 

internationale gemeenschap worden ingezet zodat die Vlaanderen leert kennen.  

 

Het jaarverslag van het Vlaams Vredesinstituut (Parl.St. Vl.Parl. 2014, nr. 44/1) 

werd vorige week besproken in deze commissie. Daarbij werd onder meer gesteld 

dat het Wapenhandeldecreet na twee jaar wel eens mag worden geëvalueerd. Er 

kwamen een aantal pijnpunten aan bod, die hopelijk binnenkort grondig zullen 

kunnen worden aangepakt, zodat het parlement zijn rol kan blijven spelen.  

 

De heer Kennes merkt voorts op dat in de beleidsnota een aantal zaken 

ontbreken, zoals de grenscriminaliteit en de samenwerking met de buurstaten in 

de bestrijding ervan. Gaat de minister-president dit punt in samenwerking met 

de federale overheid verder opnemen?  

 

Er wordt sterk ingezet op Flanders State of the Art. Een aantal punten zijn daarin 

echter niet sterk ontwikkeld. Vlaanderen heeft bijvoorbeeld een rijke eet- en 

drinkcultuur, gestoeld op traditie maar gedragen door een moderne, innovatieve 

agrovoedingsindustrie. Dit aspect maakt Vlaanderen heel toegankelijk en werkt 

ook drempelverlagend. Dit kan één van de speerpunten zijn om verder mee op in 

te zetten.  

 

Er wordt in de beleidsnota terecht voor een vrije en eerlijke handel gepleit. De 

spreker zou de problematiek van de dierenwelzijnsnormen hieraan willen 

toevoegen. Het is een van de concurrentievervalsende factoren die het gelijke 

speelveld in de internationale handel belemmeren.  
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De Russische boycot heeft hier heel wat gevolgen. Dit moet verder worden 

aangepakt in overleg met onder meer het FAVV, F.I.T. en VLAM. Het zijn concrete 

dossiers die opduiken en een internationale dimensie hebben. Het toont aan hoe 

kwetsbaar de Vlaamse economie is. Het is in het eigen belang om met de 

bondgenoten, vooral in het Europese kader, voor dossiers op te komen.  

 

De focus blijft liggen op Malawi, Mozambique en Zuid-Afrika. Zuid-Afrika is een 

land in transitie, een midden-inkomensland. De vraag moet verder uitgeklaard 

worden in welke mate Zuid-Afrika een eigen aanpak vergt. De heer Kennes pleit 

voor het blijvend leggen van de klemtoon op zuidelijk Afrika. De rol die 

Vlaanderen daar kan spelen mag niet uit het oog worden verloren. De juiste 

keuzes moeten worden gemaakt en ze moeten beantwoorden aan de evoluties 

die die landen hebben gekend.  

 

De aandacht moet worden gevestigd op de rol die Vlaanderen kan spelen in het 

kader van vredesinitiatieven. Er moet daarbij ook aandacht zijn voor de 

toekomst. Er staat al veel gepland voor de volgende jaren. Dat biedt de kans om 

Vlaanderen op de kaart te zetten. In 2015 is het bijvoorbeeld honderd jaar 

geleden dat de genocide op de Armeniërs en andere christelijke minderheden 

startte in het Midden-Oosten. Dit punt kan misschien een plaats krijgen in de 

herdenkingen rond WO I. 

 

Het eigen diplomatennetwerk bestaat al uit heel wat vertegenwoordigers, dat 

blijkt uit het bij de nota gevoegde overzicht. De heer Kennes kijkt uit naar de 

resultaten van de in het vooruitzicht gestelde SWOT-analyse. Hij denkt dat de 

commissieleden dit met veel interesse gaan volgen.  

 

In de beleidsnota wordt ook een warm pleidooi gehouden voor de oprichting van 

een volwaardig ministerie van Buitenlandse Zaken. Het spreekt vanzelf dat het 

Strategisch Overlegplatform Internationale Aangelegenheden (SOIA) daarin een 

belangrijke rol moet spelen. Er moet immers met één stem worden gesproken. 

Elke minister legt uiteraard zijn eigen klemtonen in internationale contacten, 

maar dit moet goed gecoördineerd gebeuren zodat het buitenlands beleid 

coherent is.  

 

Er wordt ook voor de ontwikkeling van een Vlaamse diplomatenloopbaan gepleit. 

Er moeten voldoende verschillende functies zijn om de loopbaan interessant te 

maken. De federale diplomatenloopbaan, die beduidend meer variatie biedt, 

heeft op dat punt momenteel wel een voorsprong.  

 

Mevrouw Tine Soens vindt dat deze beleidsnota opnieuw bevestigt dat de 

Vlaamse Regering vooral geïnteresseerd is in de belangen van de ondernemin-

gen. Van de 55 pagina’s van de beleidsnota zijn er 33 gewijd aan de strategische 

en operationele doelstellingen, een kleine 40 percent van dat hoofdstuk handelt 

over de internationale economische positie van Vlaanderen, 12 percent gaat over 

mensenrechten, democratie, vrede en veiligheid. Slechts 8 pagina’s handelen 

over ontwikkelingssamenwerking. Ze vindt dit toch wat mager.  

 

Bij de Vlaamse diplomatie wordt er met geen woord gerept over de samenwer-

king met de Belgische diplomatie. Hoe ziet de minister-president toe op de 

coherentie van het buitenlands beleid? De verschillende regeringen moeten 

elkaar op de hoogte houden. België treedt uiteindelijk op als één actor, wat 

uiteraard niet wil zeggen dat de Federale Regering altijd op de eerste plaats moet 

staan. Het is opvallend dat er in de Vlaamse diplomatie heel wat bijkomende 

financiële engagementen worden aangegaan, terwijl er in andere binnenlandse 

beleidsdomeinen, zoals Onderwijs en Welzijn, drastisch bespaard wordt. De 

minister-president had kunnen inzetten op een verbeterde samenwerking met de 

federale overheid en een sterkere inschakeling van het federale diplomatieke 
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netwerk om de Vlaamse internationale belangen te behartigen, in plaats van voor 

eigen Vlaamse profilering en zichtbaarheid te kiezen.  

 

In de beleidsnota wordt uitgegaan van een aantal onmiskenbare Vlaamse 

sterktes, zoals de rijke historische en hedendaagse cultuur van Vlaanderen. 

Vlaanderen moet synoniem worden van state of the art en de zichtbaarheid van 

de Vlaamse cultuur moet daarom worden verhoogd in het Vlaams buitenlands 

beleid. Het is wel cynisch dat dan juist de subsidies van de culturele sector zwaar 

worden teruggeschroefd. De kwaliteit van de cultuurproducties wordt ondermijnd 

door besparingen in de werkingssubsidies. Gaat Vlaanderen met de promotie van 

enkel Studio 100-producties de gewenste sterke internationale reputatie van 

Vlaanderen bereiken? Er wordt hier enkel lippendienst aan de culturele diplomatie 

bewezen.  

 

De minister-president zegt nauw te willen samenwerken met Noord-Frankrijk. 

Wat is de rol van Eurometropool Lille-Kortrijk-Tournai hierin? Passen de 

grensoverschrijdende projecten ook hierin?  

 

Er wordt gesteld dat jongeren gestimuleerd zullen worden voor stages bij 

multilaterale organisaties. Hoe wordt dit aangepakt, zeker in het licht van de 

besparingen?  

 

Handel in strategische goederen is een belangrijk onderdeel van het Vlaamse 

buitenlands beleid. Hoe met deze bevoegdheid wordt omgegaan laat toe te 

bepalen of een overheid al dan niet zin voor verantwoordelijkheid heeft. Nog 

meer dan bij ontwikkelingssamenwerking kan worden afgeleid of het de 

coalitiepartners menens is met vrede, veiligheid, mensenrechten en duurzame 

ontwikkeling. Deze beleidsnota vermeldt eerder het gemakkelijk afleveren van 

vergunningen dan de normering. Voor handel in goederen die in combinatie met 

andere goederen een hoogst destructief potentieel hebben, voor militair gebruik 

kunnen worden ingezet en via omwegen in verkeerde handen kunnen terecht-

komen, is zelfregulering door de sector geen optie.  

 

De Vlaamse Regering moet haar verantwoordelijkheid nemen door de controlebe-

voegdheid in eigen handen nemen. Ze geeft er blijkbaar niet veel om dat de 

verspreiding van bepaalde goederen en toepassingen kan bijdragen tot de 

verergering van de conflicten in de Arabische regio. Wat met de mogelijkheid dat 

Vlaamse technologie in Oost-Oekraïne opduikt? De belangrijkste problemen in 

verband met het Wapenhandeldecreet worden in de beleidsnota zelfs niet 

aangehaald. Het jaarverslag van het Vlaams Vredesinstituut werd hier vorige 

week voorgesteld. Bij die bespreking bleek duidelijk dat het Wapenhandeldecreet 

een bron van controverse is. Een evaluatie is dan ook nodig en dit moet door een 

onafhankelijke instantie gebeuren. Gelet op zijn expertise, lijkt het Vlaams 

Vredesinstituut daar goed voor geplaatst te zijn. Het Vlaams Parlement dient 

hierin natuurlijk een actieve rol te spelen. De voormalige bevoegde minister 

beloofde meer transparantie ten aanzien van het Vlaams Parlement over de 

handel in strategische goederen. Het zou goed zijn om deze belofte te 

bevestigen. 

 

Er wordt geen gebruik gemaakt van de mogelijkheden om goederen die niet 

verschijnen op internationale lijsten van vergunningsplichtige goederen alsnog 

onder controle te plaatsen. Mevrouw Soens dringt er dan ook op aan dit te 

herbekijken. Vergunningsplicht is niet hetzelfde als een verbod. De minister-

president verschuilt zich achter Europese en internationale embargo’s die vaak 

niet eens bestaan. Resoluties ten opzichte van probleemlanden zijn meestal 

halfslachtig en het resultaat van het minst ambitieus mogelijke compromis. In 

plaats van een non-beleid te voeren, zou op het internationale toneel het initiatief 
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moeten worden genomen in dit soort dossiers. Het pleidooi voor een meer 

actieve agendasetting bij de EU zou dan geloofwaardiger klinken.  

 

De bezorgdheid voor een coherent ontwikkelingsbeleid is goed verwoord in de 

beleidsnota. Het is echter weinig concreet. Worden de instrumenten om tot een 

meer coherent beleid te komen geëvalueerd? De SARiV wordt afschaft. Wordt er 

in een alternatief voorzien? De SARiV wordt immers expliciet in het decreet op de 

Vlaamse ontwikkelingssamenwerking vernoemd. 

 

De minister-president wil bij onderhandelingen over bi- en multilaterale 

handelsakkoorden de ontwikkelingsgraad van de ontwikkelingslanden in rekening 

brengen. Hoe ziet hij dat?  

 

De norm van 0,7 percent voor ontwikkelingshulp blijft formeel behouden. Is dit 

het Belgische of Vlaamse bbp? Hoe groot is de Vlaamse inspanning als het om 

het Belgische bbp gaat? Hoe wordt de besparing van 12 miljoen euro hierin 

gekaderd en hoe worden de Pact 2020-verbintenissen nagekomen als het 

groeipad niet wordt aangehouden?  

 

In de beleidsnota wordt naar tal van uitdagingen in de samenwerking met 

zuidelijk Afrika verwezen. Het blijft aangewezen daarin met Zuid-Afrika te blijven 

samenwerken. Is de minister-president van plan dit te doen? 

 

Voor Malawi wordt sterk ingezet op de vermarkting in het landbouwbeleid. De 

verwerking van de landbouwproducten ontbreekt daar echter. Wordt ook dit 

ondersteund?  

 

Onderwijs ontbreekt in de beleidsnota. Het is nochtans één van de grootste 

ontwikkelingshefbomen. Is de minister-president bereid om dit, in overleg met de 

minister voor Onderwijs, alsnog als prioriteit mee te nemen?  

 

Hoe ziet de minister-president de rol van Vlaamse bedrijven in de ontwikkelings-

samenwerking? De organisatie 11.11.11 stelde onlangs in een opiniestuk dat 

gebonden hulp economisch een slecht idee is: “Hulp beperken tot sectoren die 

België aanwijst of – nog drastischer – afhankelijk maken van de verplichting 

goederen en diensten te kopen bij de bedrijven van het hulp biedende land, leidt 

tot verspilling van hulpgelden.”. Het zou volgens internationaal onderzoek hulp 

15 tot 30 percent duurder maken.  

 

De IAO mag niet los worden gelaten. Waardig werk wordt in de beleidsnota als 

prioriteit omschreven. De minister-president wil Vlaanderen meer laten wegen op 

de besluitvorming bij multilaterale organisaties zoals de UN en de OESO. Hoe wil 

hij dat concreet doen?  

 

Vlaanderen zou volgens de beleidsnota de internationale verbintenissen inzake 

internationale klimaatbijstand nakomen. Waarom wordt dit niet geconcretiseerd 

en worden daar geen financiële engagementen aan verbonden?  

 

Mevrouw Soens maakt zich zorgen over de bepaling dat er rekening zal worden 

gehouden met opportuniteiten inzake emissierechten en internationale 

klimaatfinanciering. Projecten ontwikkelen die emissiekredieten voor Vlaanderen 

opleveren, kan de duurzame ontwikkeling en noden van de partnerlanden in het 

gedrang brengen. Wat als een project een prioriteit is voor een ontwikkelings-

land, maar geen emissierechten oplevert? 

 

Gaat de ondersteuning van Vlaamse actoren bij de kennisuitwisseling op het vlak 

van alternatieve energie aan middeninkomenslanden een gift zijn of moet de 

kennisuitwisseling ook financiële winst opleveren?  
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Er gaat een bedreiging uit van de moderne handels- en investeringsakkoorden, 

onder andere door de ISDS-clausule waardoor buitenlandse investeerders beleid, 

gericht op het algemeen belang, kunnen aanvechten zonder dat er beroep 

mogelijk is. Hoe staat de minister-president tegenover deze clausule als de 

sociale en milieunormen niet worden gerespecteerd? Worden de handels- en 

investeringsakkoorden dan opgeschort? 

 

De spreekster zegt voorts dat ze erover verheugd is dat in de beleidsnota wordt 

gesteld dat de mensenrechten een belangrijk element in het buitenlands beleid 

zijn. Zij zou dat echter in de praktijk vertaald willen zien. Vlaanderen zou in 

theorie betrokken moeten worden bij de standpuntbepaling in de Mensenrechten-

raad in Genève. Hoe zal de minister-president mensenrechtencases aankaarten 

en welke mechanismen zal hij daarvoor inzetten?  

 

Mensenrechten zijn voor de sp.a-fractie het uitgangspunt en het normatief kader 

voor alle componenten van het buitenlands beleid. Het gaat niet alleen over de 

klassieke mensenrechten maar ook over de derde en vierde generatie mensen-

rechten, zoals het recht op duurzame ontwikkeling, vrede enzovoort. Onder-

schrijft de minister-president deze derde en vierde generatie mensenrechten? 

Gaat hij in op de oproep van de Belgische speciale rapporteur bij de VN voor het 

recht op voedsel, om mensenrechtenimpactanalyses uit te voeren op het 

handelsbeleid, met name door de standpunten die Vlaanderen inneemt in het 

Belgische en Europese handels- en investeringsbeleid op hun mensenrechtenim-

pact te toetsen? En wat is de stand van zaken in verband met het interfederaal, 

nationaal mensenrechteninstituut?  

 

In de beleidsnota wordt gesteld dat de nodige maatregelen zullen worden 

getroffen om de bestaande Vlaamse expertise inzake traumabehandeling en de 

transformatie van post-conflictsamenlevingen internationaal gericht in te zetten. 

Hoe ziet de minister dat concreet en wat is de rol van het Vlaams Vredesinstituut 

daarin ?  

 

Volgens het International Food Policy Research Institute lokt de ebola-epidemie 

een voedselcrisis uit, door een aantal onderling verbonden factoren zoals de dood 

van landbouwers, een tekort aan arbeidskrachten, stijgende transportkosten en 

stijgende voedselprijzen. Er is al 250.000 euro voor Artsen zonder Grenzen 

uitgetrokken. Is de minister-president bereid nog een extra financiële inspanning 

te leveren en om ondersteuning bij de strijd tegen de voedselcrisis te bieden?  

 

Mevrouw Soens besluit dat het Vlaamse buitenlands beleid dus zeer instrumen-

teel wordt ingevuld. Er wordt veel aandacht besteed aan structuren, aan het 

promoten van Vlaanderen als merk. Er wordt veel aandacht besteed aan het 

aantrekken van buitenlandse investeerders en de internationalisering van 

Vlaamse bedrijven. Er is veel aandacht voor details zoals de protocollaire 

volgorde. Het Belgische buitenlands beleid lijkt de minister-president zo veel 

mogelijk te negeren. Het Vlaamse buitenlands beleid is vooral op zichzelf gericht. 

Het beleid in verband met ontwikkelingssamenwerking heeft potentieel. Het valt 

wel af te wachten hoe de voornemens zullen worden geconcretiseerd. 

 

Mevrouw Ingeborg De Meulemeester feliciteert de minister-president voor de 

uitgebreide aandacht voor ontwikkelingssamenwerking in zijn beleidsnota. Het 

getuigt van een omvattend beleid en het is een erkenning dat ontwikkelingssa-

menwerking een taak is van alle departementen.  

 

Armoedebestrijding wordt in de beleidsnota als de focus op ontwikkelingssamen-

werking omschreven. Dat kan alleen worden toegejuicht. Al te vaak wordt dit 

puur economisch benaderd. Het is al vaak bewezen dat die benadering niet altijd 

de interne ongelijkheden binnen een land verbetert. Economische ontwikkeling is 
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nochtans een wezenlijk onderdeel van ontwikkelingssamenwerking en de 

ontwikkeling van een land. De maatstaf om de ontwikkeling van een land en de 

bevolking te meten is al lang niet meer puur economisch. Er zijn andere factoren 

die bijdragen tot de ontwikkeling van een land, zoals sociale waarden, het 

naleven van mensenrechten, de armoedeongelijkheid onder de bevolking, de 

sociale en economische kansen voor iedereen, de onderwijskansen enzovoort. 

Armoedebestrijding is een betere koepelterm voor al deze vormen van 

ontwikkeling dan een pure bevordering van de economie.  

 

Een heikel punt is het informeren van de Vlaming over de rol van ontwikkelings-

samenwerking en de impact van de vele individuele beslissingen. De gewone 

burger kent inderdaad te weinig van ontwikkelingssamenwerking en van wat in 

Vlaanderen kan worden gedaan op dat terrein. Burgers zijn ook bezorgd over de 

vele financiële middelen die in ontwikkelingssamenwerking worden geïnvesteerd. 

Dagelijks moet de spreekster zich, ook als schepen voor ontwikkelingssamenwer-

king, verantwoorden voor de uitgaven en plannen. Het is een moeilijke oefening. 

Ze wil het belang van onderwijs hierin benadrukken. Jongeren moeten vertrouwd 

raken met ontwikkelingssamenwerking. Ontwikkelingseducatie zou moeten 

kunnen, bijvoorbeeld door integratie via inleefmomenten.  

 

Uit contacten met vierdepijlerorganisaties blijkt dat 11.11.11 niet steeds warm 

onthaald wordt als koepelorganisatie. De ngo-structuur moet met eigen motieven 

een andere pijler binnen ontwikkelingssamenwerking van structuur en organisatie 

voorzien. Ze pleit ervoor dat de overheid aan een gecontroleerde databank van 

de vierdepijlersorganisaties zou werken. Er is nood aan een controle met het oog 

op een interactieve toekomst.  

 

De keuze voor partnerlanden en voor samenwerking met het oog op ontwikkeling 

is een moeilijke opdracht, maar geen onoverkomelijke. De keuze om de hulp te 

verminderen of te stoppen is voor heel wat overheden echter zeer moeilijk en 

quasi ondenkbaar. Ze is dan ook tevreden dat deze Vlaamse Regering vindt dat 

bepaalde samenwerkingovereenkomsten misschien moeten worden herzien. Dit 

vergt moed en daadkracht. Zuid-Afrika kent een steeds meer bloeiende 

economie, een land dat inderdaad economisch een belangrijke partner kan 

blijven, maar niet langer op het vlak van ontwikkelingssamenwerking.  

 

In Mozambique zal Vlaanderen onder meer inzetten op de promotie en het belang 

van seksuele en reproductieve gezondheidszorg. Dit is belangrijk. Het beperkt 

zich niet alleen tot de huidige generatie, maar richt zich ook op de volgende 

generaties in de ontwikkeling van een land en de bevolking. Seksuele en 

reproductieve gezondheidszorg houdt tevens in dat door sensibilisering en 

aandacht voor de ontwikkeling van en toegang tot onderwijs het recht voor 

vrouwen om zelf te bepalen of en hoeveel kinderen ze willen, gevrijwaard wordt. 

Een geschikte gezondheidszorg moet bovendien voor iedereen beschikbaar zijn, 

zodat ziektes zoals hiv-aids kunnen worden uitgeroeid en vrouwen de nodige 

zorgen krijgen tijdens en na de zwangerschap.  

 

De private sector krijgt in ontwikkelingssamenwerking vaak de rol van boeman 

toebedeeld. Private bedrijven zouden enkel winst nastreven en zo lijnrecht tegen 

de ontwikkelingsdoelen van een land en haar bevolking staan. Niets is minder 

waar. Er zijn bedrijven die vanuit een bedrijfseconomische visie de lokale 

bevolking betrekken bij hun projecten in het zuiden. Ze hebben de bevolking 

opgeleid en gerekruteerd, waardoor er kennis en praktijk werd overgebracht die 

ze uiteindelijk verder konden verspreiden onder de bevolking. Sommige bedrijven 

werken mee aan de uitbouw van lokale samenlevingen omdat dit ten voordele is 

van het bedrijf en de lokale economie. Het is een foute veronderstelling dat 

bedrijven vanuit hun bedrijfseconomische visie inherent tegen de ontwikkelings-

doelen inwerken. Er moet blijvend worden benadrukt dat het ook anders kan. 
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De heer Wouter Vanbesien noemt de beleidsnota enerzijds een stevig en 

uitgebreid werkstuk, dat een aantal bestuurlijke veranderingen bevat die nodig 

zijn, zoals het samenwerkingsakkoord over de Europese vertegenwoordiging. 

Anderzijds vindt hij de benadering van ‘no gold plating’ volledig in tegenspraak 

met het streven om van Vlaanderen een topregio te maken. EU-richtlijnen niet 

strikter implementeren dan noodzakelijk, is een strategische fout, die uitgaat van 

de achterhaalde en empirisch weerlegde vrees dat regio’s die het voortouw 

nemen op sociaal of ecologisch vlak, daar economisch nadeel van ondervinden. 

Op termijn is het zelfs andersom en daarom pleit het lid voor meer ambitie. Wel 

zeer goed is dat Vlaanderen voortrekker wil zijn inzake het holebi- en transgen-

derbeleid. 

 

Welke evenwichtige plaats ziet de minister-president voor arbeids- en milieunor-

men in de onderhandelingen over vrijhandel, waarin hij een zeer groot 

vertrouwen blijkt te stellen? Op pagina 39 luidt het immers: “We ijveren ervoor 

dat arbeids- en milieunormen op een evenwichtige manier en in overeenstem-

ming met de Europese regels een plaats hebben in de onderhandelingsteksten.”. 

Het lid stelt in dat verband voor om in toekomstige vrijhandelsakkoorden komaf 

te maken met de ISDS-regels en hun aparte tribunaal, dat een belediging vormt 

voor ons rechtssysteem en een gevaar voor onze democratie en autonomie. Hij 

stelt immers vast dat in het CETA-verdrag bijvoorbeeld, de basis om te 

procederen groter is dan ooit voor investeerders die vinden dat een wet ingaat 

tegen hun gerechtvaardigde verwachtingen.  

 

Zal de Vlaamse Regering, in het kader van haar waardegedreven beleid, net als 

de federale investeerders en ondernemers adviseren over correcte handel met 

gevoelige gebieden?  

 

Verder zijn er weliswaar heel wat positieve uitgangspunten op het vlak van 

ontwikkelingssamenwerking, maar blijft het onduidelijk welke inspanningen zullen 

worden geleverd om de kwantitatieve doelstelling te halen. Op pagina 46 wordt 

gesteld: “De Vlaamse overheid engageert zich om zich actief in te schakelen in de 

post-2015 ontwikkelingsagenda (…). We leveren inspanningen om onze bijdrage 

aan de 0,7% norm te realiseren.”. Het is volgens de heer Vanbesien belangrijk 

dat te expliciteren over meerdere jaren. Hij wil ook weten of de bijstand in de 

strijd tegen de klimaatverandering daarin meegeteld wordt, dan wel of het om 

bijkomende middelen gaat. Zelf is hij in elk geval voorstander van dat laatste: 

klimaatinspanningen moeten worden geleverd, maar dat is een nieuw engage-

ment. 

 

Op welke manier zorgt de minister-president voor de gewenste samenhang in het 

regeringsbeleid? Staat hij in dat verband een verandering in het Europese 

landbouwbeleid voor, dat niet bepaald coherent is met het ontwikkelingsbeleid? 

Gaat het effect op ontwikkelingslanden mee in ogenschouw genomen worden bij 

de beoordeling van vrijhandelsakkoorden? Zo ja, hoe? Het lid stelt voor het 

Vlaams Vredesinstituut onderzoek te laten doen naar het wat en hoe van een 

waardegedreven en coherent buitenlands beleid en de implementatie daarvan 

door Vlaanderen. 

 

Het is volgens de heer Vanbesien geen goede zaak dat de SARiV is opgeheven. 

Management van belanghebbenden binnen de administratie is iets heel anders 

dan extern en onafhankelijk advies, waar toch nood aan is. Hoe kan ervoor 

gezorgd worden dat het parlement betrokken wordt in de voorbereiding van de 

nieuwe VN-ontwikkelingsstrategie en het klimaatverdrag dat dringend het licht 

moet zien in Parijs in 2015? In het licht van het wantrouwen en de expansiedrang 

die het lid in de nota bespeurt, vraagt hij in hoeverre de minister-president ervan 

uitgaat dat de Vlaamse en de federale overheid elk voor hun eigen bevoegdheden 

een buitenlands beleid voeren. Hoe evalueert hij de, toch belangrijke, diplomatie-
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ke samenwerking met de federale overheid? Welke andere oplossing ziet hij dan 

het zelf te doen? 

 

Tot slot suggereert hij om het Vlaams Vredesinstituut ook onderzoek te laten 

doen naar de mogelijke verbetering van het Wapenhandeldecreet en met name 

de uitvoeringsbesluiten daarvan. 

 

De heer Johan Verstreken wil weten in welke mate Vlaanderen betrokken wordt 

bij de Belgische standpuntbepaling in de onderhandelingen over de mondiale 

ontwikkelingsagenda na 2015. Ook hij heeft vragen bij de afschaffing van de 

SARiV, een orgaan dat toch expliciet wordt vermeld in het kaderdecreet, en 

informeert naar de plannen. Is er een nieuwe instelling nodig of is het juist de 

bedoeling om ontwikkelingssamenwerking ondergeschikt te maken aan het 

algemeen buitenlands beleid? Hoeveel geld wil de minister-president investeren 

in welke fondsen die inclusieve kredietverstrekkers in het zuiden ondersteunen? 

Wordt daarin ook gebruik gemaakt van Buitenlandse Zaken? Hoe wil hij gevolg 

geven aan de problemen met de naleving van mensenrechtenclausules in 

akkoorden? Hoe ziet hij de internationale financiering voor migratie en adaptatie 

concreet?  

 

Hoe denkt de minister-president in een tijd van krapte de kwantitatieve 

doelstellingen van het Pact 2020 te halen, als de begrotingsmiddelen voor 

ontwikkelingssamenwerking al jaren dalen en ook in 2015 met 26 miljoen euro 

nog zeer ver afliggen van de nagestreefde 86 miljoen euro in 2020? Wat is een 

mogelijk groeipad naar de norm van 0,7 percent? Hoe wil hij de inzet van 

middelen harmoniseren met die van andere donoren? Wordt daartoe regelmatig 

overlegd met de federale overheid, bijvoorbeeld over Zuid-Afrika? Hoe staat hij 

tegenover de oprichting van een interministeriële conferentie voor ontwikkelings-

samenwerking? Kan een efficiënte inzet van Vlaamse noodhulp via B-FAST 

verlopen? 

 

Het pleidooi voor draagvlakversterking lijkt het lid wat in tegenspraak met de 

spaarzame inzet van middelen. Klopt in dat verband dat bij noodhulp in 

tegenstelling tot andere posten geen 10 percent wordt bespaard maar 18 

percent? Hoe garandeert de minister-president dat de gemeenten, na de 

integratie van de middelen voor impulsbeleid in het Gemeentefonds, die middelen 

ook effectief zullen aanwenden voor ontwikkelingssamenwerking? 

 

De heer Christian Van Eyken stelt vast dat ook in de voorliggende beleidsnota 

wordt gesteld dat het Minderhedenverdrag van de Raad van Europa niet zal 

worden geratificeerd. De opeenvolgende Vlaamse regeringen hebben zich op die 

lijn gesteld, hoewel de ratificatie van de raamovereenkomst van de Raad van 

Europa ter bescherming van de nationale minderheden een onderdeel was van de 

verder wel uitgevoerde vijfde staatshervorming in 2001. Hij betreurt die houding 

aangezien toch verschillende aanzetten voor een definitie werden gegeven. Hij 

noemt de denkpistes en verslagen van de Raad van Europa, die naar de ICBB zijn 

doorgestuurd, en de bevestiging door een VN-document uit 2010 over de rechten 

van minderheden dat hun erkenning niet louter een zaak van de staat is maar 

ook moet zijn gefundeerd op objectieve en subjectieve criteria. De heer Van 

Eyken citeert uit de Franstalige versie van die tekst: “(…) il a été estimé qu’il 

fallait prendre en compte certains critères subjectifs, comme la volonté des 

membres du groupe en question de préserver leurs propres caractéristiques et le 

souhait des intéressés d’être considérés comme faisant partie de ce groupe, et 

les associer à des critères objectifs précis comme ceux énumérés dans la 

définition de Capotorti. Il est désormais communément accepté que la 

reconnaissance du statut de minorité ne dépend pas uniquement d’une décision 

de l’État et qu’elle doit être fondée sur des critères à la fois objectifs et 
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subjectifs.”. Er zijn dus tal van aanzetten en het is jammer dat Vlaanderen bij 

zijn standpunt blijft. 

 

Hoe vaak kwam de ICBB de laatste tien jaren bijeen over dit onderwerp? Kan een 

overzicht worden gegeven van de besproken onderwerpen en van de beslissin-

gen? Wat is de stand van zaken betreffende de raamovereenkomst inzake de 

bescherming van de nationale minderheden?  

 

Mevrouw Güler Turan erkent dat de uitvoerige beleidsnota de intenties van de 

minister-president duidelijk maakt, al blijft het jammer dat de keuze werd 

gemaakt om begroting en beleidsnota niet samen te bespreken. Nadat zij de vijf 

strategische doelstellingen nog eens heeft opgesomd, verwijst ook zij naar het 

ongelijke aandeel van wapenhandel en ontwikkelingssamenwerking in vergelij-

king met de economische concurrentiepositie. Wat dat laatste betreft, staat zij 

achter het streven naar internationalisering van de Vlaamse economie, al ziet ze 

in de nota tegelijk te veel aandacht voor structuren en Vlaamse profileringsdrang. 

Soms lijken de uiterlijke tekenen van het bestaan van een Vlaams buitenlands 

beleid belangrijker dan wat er mee wordt gedaan. Het lid vreest dan ook voor 

nodeloze, contraproductieve bevoegdheidsconflicten met de federale overheid.  

 

Mevrouw Turan belooft waakzaamheid, met name ten aanzien van de omzetting 

van EU-regels, waarin de minister-president niet ruimer of strenger wil gaan dan 

strikt noodzakelijk, en dus kiest voor een rol als volger in de plaats van als 

voortrekker. De SARiV stelde in zijn advies van 29 september 2014: “De Vlaamse 

Regering kiest in het regeerakkoord voor een correcte omzetting van Europese 

regelgeving en het vermijden van ‘gold plating’ zodat zoveel mogelijk een gelijk 

speelveld tot stand komt. Als Vlaanderen wil excelleren in een aantal domeinen 

zijn extra inspanningen nodig. Zo leert bijvoorbeeld de ervaring in sommige 

sectoren van afvalrecyclage dat een hoger ambitieniveau dan wat de Europese 

regelgeving voorschrijft opportuniteiten kan bieden voor innovatie, die 

Vlaanderen internationaal kan uitspelen.”. Waarom wil de minister-president niet 

meer doen dan wat absoluut noodzakelijk is, terwijl minister Muyters wil dat 

Vlaanderen excelleert? De ervaring met afvalrecyclage leert dat een hoger 

ambitieniveau opportuniteiten biedt voor innovatie in de transitie naar een 

groene economie.  

 

Het EU-onderdeel in deze beleidsnota illustreert de bloedarmoede waaraan de 

regering lijdt als het gaat om het formuleren van prioriteiten met betrekking tot 

bepaalde beleidsvelden en thema’s. De nota kiest voor een op zich lovenswaardi-

ge, sterkere betrokkenheid en vertegenwoordiging van de deelstaten en voor een 

proactieve opvolging en informatieverspreiding, maar verzuimt te zeggen waar 

Vlaanderen nu met de EU naartoe wil en wat de thema’s en de prioriteiten zijn. 

Een doelgerichte visie van de Vlaamse Regering wordt alleen maar aangekon-

digd. Wanneer mag deze visietekst eindelijk verwacht worden? Haar fractie 

suggereert alvast om een sociale toekomst als thema op de Europese agenda te 

plaatsen. Voor sp.a is er alleen maar toekomst bij de EU als die sociaal is. Elke 

Europeaan moet een gewaarborgd minimum aan sociale bescherming hebben en 

universele toegang tot gezondheidszorg, inkomensondersteuning en bestaansze-

kerheid. Europa moet even sterk waken over de inspanningen van zijn lidstaten 

om armoede, werkloosheid en ongelijkheid tegen te gaan. 

 

Maar in de plaats van een dergelijke strategische agenda biedt de voorliggende 

beleidsnota slechts uitweidingen over structuren en hun werking. Terwijl de 

minister-president lijkt aan te sturen op parallelle communicatie en een 

verregaande ontkoppeling van de Vlaamse en federale relaties met Europa, kan 

voor het lid de uniciteit van de permanente vertegenwoordiging bij de EU niet in 

vraag gesteld worden en vereist de federale loyauteit dat de regeringen elkaar op 
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de hoogte houden. Andere ambities die ontbreken zijn bindende milieu- en 

arbeidsnormen. 

 

Ook bij de Vlaamse diplomatie staan instrumenten zoals de capaciteit van het 

eigen postennetwerk in het centrum van de belangstelling, hoewel de dotatie aan 

F.I.T. niet verhoogt. Dat agentschap krijgt wel een stuk van de middelen voor de 

prinselijke missies, die immers gehalveerd worden, maar helaas niet alles, want 

een ander deel gaat naar de Vlaamse permanente vertegenwoordiging in Genève. 

Op dit punt vraagt mevrouw Turan een overzicht van de contracten met 

bedrijven en de afspraken met universiteiten die de recente missie naar Maleisië 

en Singapore heeft opgeleverd, waarvan alle deelnemers het succes benadruk-

ten. Als het bedrijfsleven bevestigt dat die zendingen de verwachtingen inlossen, 

waarom worden ze dan vervangen door Vlaamse missies? Het lid citeert in dit 

verband enquêtecijfers uit een Gentse masterproef. Volgens 35 percent van de 

ondervraagde bedrijfsleiders konden de verkregen resultaten op geen enkele 

andere manier gerealiseerd worden dan met een prinselijke missie. Drie op vier 

van de ondernemers geven aan een onderscheidende meerwaarde te zien in de 

prinselijke aanwezigheid. De belangrijkste redenen voor deelname, zijn de 

verhoogde zichtbaarheid van hun bedrijf en de mogelijkheid om nieuwe 

contacten te leggen. De middelen die vrijkomen door de ontmanteling van het 

federale buitenlandse handelsbeleid, worden ingezet voor de uitbreiding en 

intensifiëring van het Vlaamse buitenlandse handelsbeleid.  

 

Ze vraagt de minister-president om een reactie. Erkent ook hij de meerwaarde 

van de prinselijke aanwezigheid? Is hij van oordeel dat de Vlaamse handelsmis-

sies onder zijn leiding efficiënter zullen zijn dan de prinselijke missies in het 

promoten van export en het aantrekken van buitenlandse investeerders? In 

welke mate is de beslissing om de ontmanteling van het federale buitenlandse 

handelsbeleid in te zetten, gemotiveerd vanuit ideologische dan wel efficiëntie-

overwegingen? Hoe staat de minister-president tegenover het voorstel van de 

minister van Buitenlandse Zaken en de staatssecretaris van Buitenlandse Handel 

om aan bepaalde staatsbezoeken van koning Filip een economisch luik toe te 

voegen ter compensatie van het gereduceerde aantal prinselijke missies? En hoe 

gaat hij dan garanderen dat hier ook Vlaamse kmo’s hun verdiende plaats krijgen 

en niet de dupe worden van de beslissing van de Vlaamse Regering? Mevrouw 

Turan merkt tot slot op dat de effectiviteit van de bestaande missies ook kan 

worden erkend los van de ideeën die men koestert over het koningschap. 

 

Het lid is bezorgd over de afstemming met andere ministers. In de beleidsnota 

Economie van minister Muyters bijvoorbeeld komt slechts een enkele verwijzing 

naar internationalisering voor en zij hoopt dat dit niet betekent dat er weinig 

overleg zal zijn. Zij erkent wel dat de minister-president met de logische 

benoeming van F.I.T. als centrale actor in de internationalisering van de Vlaamse 

economie een duidelijke keuze maakt in de vroegere rivaliteit tussen departe-

ment en agentschap. Zij waardeert tevens dat de opmaak zelf van de strategie 

nu verbreed wordt tot het middenveld, terwijl in het regeerakkoord alleen 

ondernemingen werden betrokken via de raad van bestuur.  

 

In welke regio’s wil de regering de capaciteit en de aanwezigheid van haar 

economisch en diplomatiek netwerk verhogen? Ondernemingen sensibiliseren 

voor internationalisering is belangrijk voor werkgelegenheid, toegevoegde waarde 

en productiviteit, maar vereist samenwerking met de minister van Economie. Hoe 

wil de minister-president het subsidie-instrumentarium vereenvoudigen en 

transparanter maken? Geldt dit alleen binnen zijn bevoegdheid of ook voor die 

van minister Muyters? Afstemming is in elk geval aangewezen. Verder hoopt de 

spreekster, denkend aan de vrije bedrijfsterreinen van Opel en Ford, dat 

binnenkort de eerste vruchten zullen worden geplukt van de detectie van 
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buitenlandse kandidaat-investeerders door het Vlaamse netwerk, waarbij zij de 

coördinerende rol van F.I.T. erg belangrijk noemt. 

 

Wat duurzame ontwikkeling betreft, ziet de nota eruit als een mozaïek. Het 

mensenrechtenbeleid wordt eerder instrumenteel ingevuld al wordt een update 

van de nota in het vooruitzicht gesteld, evenwel zonder dat de handhaving wordt 

vermeld.  

 

Over de vrijhandelsakkoorden sluit mevrouw Turan zich aan bij de opmerkingen 

van de heer Vanbesien. Hoewel die akkoorden in heel Europa ter discussie staan, 

heeft zij de Vlaamse Regering nog niet gehoord over de nivellering van de 

normen naar beneden, noch over de al vermelde ISDS-clausule, die arbitrage in 

de plaatst stelt van rechtspraak. Wat is het standpunt van de Vlaamse Regering 

over de TTIP en de ISDS-clausule? Ook zij attendeert op het advies van de SARiV 

over de gevolgen voor het Europese welvaartsmodel en de coherentie met de 

duurzame ontwikkelingsdoelen. De SARiV stelt: “De Vlaamse Regering moet de 

impact op het Vlaams internationaal ondernemen inschatten en de beleidscohe-

rentie met de toekomstige duurzame ontwikkelingsdoelen bewaken. De 

reglementaire convergentie mag de beschermingsmaatregelen in het kader van 

voedselveiligheid, milieu, sociale bescherming enzovoort, niet in (het) gedrang 

brengen.”. De raad pleit voor behoedzaam omspringen met de investeringsbe-

scherming die momenteel op de onderhandelingstafel ligt, het ISDS. De Vlaamse 

Regering moet, aldus nog steeds de SARiV, de impact inschatten van dergelijk 

geschillenmechanisme ten aanzien van het Vlaams beleid. Is de impact van het 

geschillenmechanisme voor de Vlaamse reglementering al bekeken? 

 

Een strategisch kader voor internationaal ondernemen ontbreekt volgens de 

SARiV, die dan ook adviseert: “Stel met alle relevante overheidsactoren en via 

overleg met vertegenwoordigers van de ondernemingen en sectoren een globale 

strategie voor ondernemen op. Heb hierbij aandacht voor de nauwe verweven-

heid tussen de verschillende aspecten van ondernemen en de internationalisering 

van de Vlaamse economie.”. 

 

In vergelijking met de beleidsnota’s van de vorige regering wordt trouwens heel 

veel niet meer geregeld. Mevrouw Turan hoopt dan ook dat de administraties zelf 

voortzetten wat al op gang werd gebracht door de vorige regering. Een 

belangrijke afwezige, zowel hier als bij minister Muyters, is met name een visie 

op het stimuleren van potentiële exportbedrijven, met als doel een verdubbeling 

tegenover 2007 van het aantal exporterende kmo’s, zoals de ViA-doelstelling 

vooropstelde. Gezien hun heterogeniteit is daar nochtans een gedifferentieerde 

aanpak voor nodig. Het lid is benieuwd hoe dit zal worden aangepakt. Zij hoopt 

tot slot ook op een visie over de afdwingbaarheid van normen inzake mensen-

rechten, arbeid en milieu.  

 

De heer Rik Daems is ervan overtuigd dat deze beleidsnota een goede basis 

vormt om het Vlaamse buitenlandse beleid te organiseren. Positief is ook dat ze 

ambitie uitstraalt en inzet op een breed domein. Hij is het ermee eens dat 

Vlaanderen een volwaardig ministerie van Buitenlandse Zaken hoort te hebben, 

evenwel zonder in een schimmenspel met het federale niveau terecht te komen. 

Daarom pleit hij voor een gelijkwaardigheid tussen beide. Het is nu aan 

Vlaanderen Internationaal om concreet te maken wat dit betekent, bijvoorbeeld 

voor een Vlaamse diplomaat in het buitenland. Met welke mogelijkheden werkt zo 

iemand en wat is zijn relatie met zijn Belgische collega? Neemt de minister-

president op heel korte termijn het initiatief om het gedateerde samenwerkings-

akkoord uit 1994 te herzien, al dan niet in overleg met zijn collega’s van de 

andere deelstaten?  
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De heer Daems geeft als voorbeeld het protocol, op welk vlak hij zelf ooit ervoer 

dat regionale deelnemers aan prinselijke missies niet behoorlijk werden 

behandeld, wat niet bevorderlijk is voor de samenwerking. Voor zijn fractie moet 

de minister-president direct na de federale premier komen, verzekert hij. Hoewel 

hij daarbij het rationele wil laten primeren op het emotionele, beseft hij tegelijk 

dat de beeldvorming van essentieel belang is voor het buitenlands beleid. In 

landen zoals China houdt iemands fysieke plek een boodschap in over zijn of haar 

maatschappelijke positie. In het licht van de samenstelling van de huidige 

meerderheden in Vlaanderen en België zou het de spreker verwonderen dat dit 

nu niet op tafel kan komen. De commissie is alvast bereid een bijdrage te 

leveren. Hij attendeert er in dat verband op dat bij de Senaat, waarin hij naast 

andere leden van het Vlaams Parlement zitting heeft, de mogelijkheid bestaat om 

transversale verslagen te maken over de relaties tussen de regio’s en de federale 

staat. De heer Daems diende in die assemblee al een voorstel in over dit 

onderwerp. 

 

Wat internationale handel betreft, spreekt hij zijn waardering uit over het werk 

van F.I.T. op het terrein, dat ook door de bedrijven als zeer verdienstelijk wordt 

ervaren. De vraag is ook hier hoe in de nabije toekomst de relatie met de Waalse 

en Brusselse collega’s, die vanzelfsprekend de belangen van hun bedrijfsleven 

verdedigen, kan worden verfijnd. Het probleem is immers dat buitenlandse 

kandidaat-investeerders op geen enkele plaats een compleet overzicht kunnen 

vinden van de informatie die ze nodig hebben, tenzij ze een duur adviesbureau 

onder de arm nemen. Volgens het lid loopt men door de veelheid aan toegangs-

poorten heel wat investeringen mis van kandidaten die niet op de hoogte zijn van 

de Belgische complexiteit. Kan worden nagegaan of er goede praktijken zijn om 

daarmee om te gaan? Valt de praktische organisatie van één aanspreekpunt, een 

zogenoemd single entry point, in meerdere talen te overwegen, dat ook federale 

aspecten zoals fiscaliteit behandelt?  

 

De focus op bepaalde delen van de wereld is een zeer goede invalshoek, met 

name de keuze voor de MINT-landen. Die landen zijn vanuit het standpunt van 

de ondernemer ook vaak toegankelijker dan de BRIC-landen, waarvan alleen 

China de verwachtingen helemaal waarmaakte. Op welke termijn en volgens 

welke methode zal de SWOT-analyse uitgevoerd worden? Ook hier kan de 

commissie een bijdrage leveren. 

 

Het is correct dat de beslissing over de prinselijke missies genomen is door de 

hele meerderheid, maar men mag ook niet doof zijn voor de opmerkingen 

daarover. De Vlaamse Regering moet snel tonen wat de meerwaarde is van haar 

alternatief, al gaat het lid ervan uit dat de beslissing niet ondoordacht is 

genomen. Heel wat akkoorden zijn immers al klaar wanneer het gekroonde hoofd 

langskomt om ze te tekenen. Maar hoe gaat het alternatief voor de weggevallen 

missies er uitzien? In dat verband wijst hij mevrouw Turan erop dat staatsbezoe-

ken altijd al een economisch onderdeel hadden. Zoiets moet objectief en zonder 

gêne tegen het licht worden gehouden. De heer Daems onderstreept wel 

nogmaals dat het protocollaire probleem vooraf moet worden opgelost om 

reputatieverlies te vermijden. 

 

Investeringsfondsen zijn niet zonder belang voor de creatie van bijkomende 

economische activiteit, maar vandaag zijn ze in de praktijk langs Vlaamse kant 

veel minder internationaal gericht dan de federale. Hij geeft de Gimv en PMV als 

voorbeelden. Zit er in het Vlaamse beleid ruimte om de komende jaren een 

dergelijke strategie vorm te geven, met inbegrip van eventuele kapitaalsverho-

gingen? Deelnemen aan het kapitaal is de beste risicodekking voor bedrijven die 

iets ontwikkelen in het buitenland, al staat dit noch in het regeerakkoord, noch in 

de beleidsnota. Als mogelijk spoor suggereert de spreker de Belgische 

Maatschappij voor Nationale Investeringen, die over een goed team beschikt 
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maar over onvoldoende kapitaal voor alle projecten die op tafel liggen. 

Aandeelhouders kunnen daarbij perfect overeenkomen dat de Vlaamse inbreng 

exclusief aan Vlaamse bedrijven moet worden besteed. 

 

Wat mensenrechten betreft, suggereert hij om politieke en economische winst te 

boeken via de Vlaamse vertegenwoordigers in de Raad van Europa, waarvan 

hijzelf de delegatie leidt. Zijn fractie treedt het betoog van de heer Van Eyken 

over het Raamakkoord niet bij.  

 

Laatste punt van zijn betoog is zijn ongenoegen over de beslissing die de VRT in 

februari nam om te stoppen met een vaste correspondent in China en de VS, in 

weerwil van het formaat van hun economieën en hun politieke impact. Die 

beslissing is naar zijn mening niet in overeenstemming met het ambitieuze 

streven van de Vlaamse Regering om Vlaanderen een correcte positie te geven in 

de wereld. De Noorse tv NRK bijvoorbeeld heeft vaste correspondenten in 

Londen, Brussel, Washington, Nairobi, Buenos Aires, Moskou, Beijing, Berlijn en 

Istanbul. Hun ervaring met de zogenoemde pop-upcorrespondenten die de VRT 

voortaan wil inzetten, is dat het nieuws al voorbij is wanneer die correspondenten 

ter plaatse geraken. De Zweedse omroep SVT heeft wereldwijd 18 corresponden-

ten voor radio en 11 voor tv, de Nederlandse publieke omroep 25. Het 

Catalaanse TV3 heeft kantoren in Londen, Brussel, Parijs, Washington, 

Jeruzalem, Beijing en Moskou. In die context is de genoemde beslissing 

onaanvaardbaar.  

 

De heer Daems vraagt of de minister-president in overleg met zijn voor de media 

bevoegde collega in de beheersovereenkomst kan laten opnemen dat een 

netwerk van vaste correspondenten waardevol is voor de werking van F.I.T. en 

voor de Vlaamse positionering in de wereld. Daarbij valt ook samenwerking met 

de genoemde omroepen te overwegen, want die kijken wellicht meer met een 

blik als de onze naar de wereld dan de grote nieuwsproducenten. De kosten – 

tussen 150.000 en 200.000 euro per correspondent – moeten trouwens worden 

vergeleken met die van de voortdurende inzet van pop-upjournalisten. 

 

2.2. Antwoorden van minister-president Geert Bourgeois 

Minister-president Geert Bourgeois onderschrijft de gemeenschappelijke belangen 

met Nederland. Hij ziet bijvoorbeeld de deelname aan de Frankfurter Buchmesse 

als niet louter cultureel, maar ook als publieksdiplomatie en economie. Hij sprak 

met de Nederlandse minister-president Rutte af dat de gezamenlijke missies 

worden voortgezet. De administraties zijn met de uitvoering hiervan bezig, die 

moet passen in beider strategie. Het vernieuwde Beneluxverdrag biedt inderdaad 

veel mogelijkheden tot afstemming, al hebben Wallonië en Luxemburg niet altijd 

dezelfde ideeën als Vlaanderen en Nederland. 

 

De minister-president bevestigt dat de beslissing over de handelsmissies een 

onderdeel is van het regeerakkoord. De prinselijke zendingen zullen gefocust 

worden op landen met een vorst als staatshoofd, zoals de eerstvolgende in maart 

naar Qatar en de Verenigde Arabische Emiraten. Hij waarschuwt dat hun grote 

zichtbaarheid niet mag verhelen dat zij niet meer dan een deel vormen van het 

hele buitenlandse handelsbeleid: F.I.T. is op 102 plaatsen aanwezig, waarvan 25 

in samenwerking met een van de of beide andere agentschappen. De meeste 

contacten ontstaan dan ook buiten de missies, die bovendien voorbereid werk 

consacreren. Hoewel de tevredenheid over het agentschap met 85 percent al zeer 

groot is, wordt ernaar gestreefd dat cijfer nog op te drijven. Het is aan F.I.T. om 

opkomende markten te detecteren.  

 

F.I.T. heeft in 2013 voor 4923 B2B-gesprekken gezorgd, waarvan veel op basis 

van individuele reizen, tegenover een totaal aantal van 26 missies, waarvan 4 
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prinselijke. Verder werden een tachtigtal groepsstanden op beurzen georgani-

seerd, wat leidt tot enorm veel contacten voor de kmo’s die geen middelen 

hebben voor een eigen stand. Daarnaast nam een 500-tal bedrijven deel aan 

seminaries. Met de andere bevoegdheidsniveaus bestaat een duidelijke 

taakverdeling, verzekert de minister-president, die nogmaals beklemtoont dat de 

prinselijke missies slechts een onderdeel vormen van een groter geheel.  

 

Een evaluatie van de meest recente missie is voorbarig. Hij herinnert er wel aan 

dat 93 percent van de buitenlandse handel met Singapore Vlaams is en dat dit 

het resultaat is van een jarenlange werking. Of de drie ministeriële contacten die 

er geweest zijn, gefaciliteerd zijn door de prinselijke aanwezigheid, valt niet uit te 

maken. In elk geval gebeurde de ontvangst niet door het staatshoofd. Hij 

verzekert nogmaals dat de deelname van Singaporese bedrijven aan activiteiten 

door de voorbereiding van F.I.T. bewerkstelligd is.  

 

De minister-president is bereid om het voorgestelde ene aanspreekpunt te 

bekijken, maar mogelijk maakt de bestaande bevoegdheidsverdeling dat niet zo 

gemakkelijk. Zoals al aangegeven, zijn buitenlandse investeerders die naar hier 

komen, voorbereid door F.I.T., dat die markt actief bewerkt. Voor het terrein in 

Antwerpen loopt een aanbesteding, waarover, naast de elektronische versprei-

ding, ook bij alle buitenlandse contacten informatie wordt verstrekt.  

 

De minister-president hoopt dat de interministeriële conferentie tot werkbare 

afspraken komt. In de protocollaire rangorde is voor de ministers-presidenten, 

die op dit moment op de negentiende plaats komen, na onder meer kardinalen, 

een opwaardering nodig, maar dat is een binnenlandse aangelegenheid. De 

aanpassing aan de twee laatste staatshervormingen van de vertegenwoordiging 

van de deelstaten in de EU staat in het federale regeerakkoord. Ook het 

cohesiebeleid is inmiddels deelstatelijk. Het statuut van de regionale diplomatieke 

vertegenwoordigers is volkomen achterhaald en zou op het niveau van de 

ambassaderaad moeten komen, want de huidige toestand is niet bevorderlijk 

voor het nochtans goede werk dat zij leveren tot op ministerieel niveau. De 

procedure over de economische adviseurs, die door de vorige minister-president 

op gang is gebracht, loopt door en de Vlaamse Regering volhardt daarin, 

verzekert de minister-president. 

 

Finexpo en de handelsverdragen zijn inderdaad federale bevoegdheden. De 

minister-president staat open voor de optie van collega Marcourt om prinselijke 

missies te organiseren met de drie gewesten. Met de logistieke poort Vlaanderen 

is men in Singapore volop bezig geweest en die bleek daar trouwens al zeer 

bekend te zijn, mocht hij vaststellen. De Vlaamse Regering evalueert reeds in 

2015 of het Wapenhandeldecreet bijgesteld moet worden.  

 

Als er na de recente, langverwachte taboedoorbraken op het niveau van de 

ministers van Binnenlandse Zaken in de strijd tegen grenscriminaliteit nog 

pijnpunten overblijven, is de minister-president graag bereid die aan te brengen. 

De grensoverschrijdende samenwerking in de Eurometropool mag overigens niet 

worden overdreven, ook al is hij er zelf een voorstander van. Een kleinere EGTS 

als West-Vlaanderen/Flandre-Dunkerque-Côte d'Opale blijkt sneller tot harde 

afspraken te komen, dat zeggen althans mensen die daar dagelijks bij betrokken 

zijn. 

 

Voor de Vlaamse agrovoeding mikt de regering op een strategisch innovatieplat-

form dat kan uitgroeien tot een strategisch onderzoekscentrum. Hij betreurt, in 

het licht van de noodzakelijke diversificatie van de afzet, nog altijd dat de sector 

niet inging op zijn aanbod om mee te gaan naar Singapore. Een doorbraak in 

India biedt gelukkig wel goede perspectieven. Vlaanderen is inzake goederen de 

veertiende exporteur ter wereld, maar de diensten hebben nog veel terrein te 
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winnen. Het antwoord op de Russische boycot moet van Europa komen, maar zelf 

moeten we inmiddels ook flexibel reageren door te diversifiëren en daardoor de 

afhankelijkheid van één markt verkleinen.  

 

Zuid-Afrika wordt geëvalueerd in 2015, maar de minister-president herinnert 

eraan dat het beleid bewust focust op een aantal landen en op specifieke 

sectoren. Overal alles doen, maakt de bijdrage veel minder effectief. De post-

2015-agenda wordt voorbereid in het strategisch overleg internationale 

aangelegenheden.  

 

Verder vermeldt de minister-president de actieve deelname aan het Handvest 

voor multilevel governance van het Comité van de Regio's, met een bijdrage aan 

de voorbereiding van het Belgische standpunt. Hij onderstreept de actieve 

bijdrage van Vlaanderen aan alle ambtelijke voorbereidingen voor de EU en voor 

multinationale standpunten die moeten worden ingenomen. De activiteit in de 

permanente vertegenwoordiging bij de EU wordt precies nog uitgebreid omdat 

input bij de voorbereiding van Europese aangelegenheden veel belangrijker is 

dan achteraf louter de omzetting bekijken van wat op Vlaanderen afkomt. 

 

Wat de Vlaamse economische vertegenwoordigers betreft, antwoordt hij dat niet 

de regering maar de raad van bestuur van F.I.T. beslist over de keuzes. De 

vertegenwoordigers van de Vlaamse Regering worden uiteraard wel door de 

regering aangewezen. Hij belooft tekst en uitleg te verschaffen aan het parlement 

als de resultaten van de SWOT-analyse bekend zijn. Wat het volwaardige 

ministerie van Buitenlandse Zaken betreft, bevestigt de minister-president dat 

coördinatie en coherentie inderdaad belangrijk zijn voor een sterk buitenlands 

beleid. 

 

Hij had gehoopt dat mevrouw Soens zijn nadruk op de buitenlandse handel zou 

onderschrijven aangezien de Vlaamse welvaartscreatie nu eenmaal leeft van de 

export. De inhoud is belangrijker dan het aantal pagina’s. Verder inzetten op de 

buitenlandwerking gebeurt niet ten nadele van het onderwijs maar is juist in het 

belang van ons onderwijs. De minister-president verzekert dat hij de ambitie 

heeft om de grondwettelijke bevoegdheidsverdeling zo sterk mogelijk in te 

vullen. Ook in de culturele diplomatie belooft hij een tandje bij te steken naar het 

voorbeeld van de al eerder vermelde Frankfurter Buchmesse. 

 

Het Wapenhandeldecreet werd ook door sp.a goedgekeurd en zal snel worden 

geëvalueerd. Wat de transparantie van de wapenhandel betreft, verwijst hij naar 

de jaarlijkse rapportering die aan het Vlaams Parlement wordt bezorgd.  

 

Hij herhaalt dat hij volop bezig is met een actieve deelname aan de EU-

agendavorming, aangezien heel veel beslissingen meer met de gemeenschappen 

en de gewesten te maken hebben dan het federale niveau. De internationalise-

ring van de verschillende beleidsdomeinen waar tijdens de vorige regering aan 

begonnen is, wordt verder uitgewerkt bij de uitvoering van de zesde staatsher-

vorming. 

 

In de plaats van de SARiV komt er, zoals al vermeld, een belanghebbendenma-

nagement. De mensen die actief waren in de SARiV zullen voortaan in een 

vroegere fase in dialoog gaan met de belanghebbenden. Er komt juist meer 

inspraak dan nu, want vaak werden adviezen maar aangevraagd nadat alles door 

het interkabinettenoverleg was gegaan en principieel goedgekeurd was door de 

regering, waardoor het een illusie is om te denken dat er nog veel verandering in 

komt. De nieuwe, snellere dialoog met groen- en witboeken is ook voor het 

parlement interessant.  
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België zit op dit moment op een ODA-aandeel van ongeveer 0,5 percent van het 

bnp, waarvan Vlaanderen 3,25 percent voor zijn rekening neemt. Hij gaat zijn 

uiterste best doen om het Vlaamse aandeel te verhogen, maar in de huidige 

situatie kan hij niets beloven. In Zuid-Afrika wordt gewerkt aan de ontwikkeling 

van bedrijven, via microfinanciering van – vaak – eenvrouwsbedrijven. Hij belooft 

details daarover te bezorgen. Daarnaast leveren Go North en Exchange heel goed 

werk.  

 

De kritiek van sp.a op de permanente vertegenwoordiging in Genève, waar 

multilaterale organisaties als het Rode Kruis, de Verenigde Naties, de Internatio-

nale Arbeids-, de Wereldhandels- en de Wereldgezondheidsorganisatie zitten, 

begrijpt hij niet. De breuk met de houding van toenmalig collega Jan Roegiers 

lijkt compleet. Het ambitieuze beleid van een regio die verantwoordelijkheid 

neemt voor zijn bevoegdheden inzake arbeid of mensenrechten in de plaats van 

de huidige pendeldiplomatie, kost inderdaad meer geld maar is te belangrijk om 

los te laten. Anders kan men niet volwaardig deelnemen, anticiperen of een 

netwerk uitbouwen. 

 

De laatste jaren ging gemiddeld 2 miljoen euro per jaar naar de ontwikkelings-

landen voor het klimaat, bovenop de verbintenissen met de partnerlanden. Een 

Vlaams beleid voor internationaal ondernemen op het vlak van mensenrechten 

lijkt moeilijk wettelijk te regelen, laat staan te controleren of af te dwingen. De 

minister-president voelt wel een grote openheid voor ethisch ondernemen bij het 

bedrijfsleven zelf, ook al kan men geen waterdichte garanties bieden. Hij gelooft 

dat stappen vooruit kunnen worden gezet in de gecoördineerde samenwerking 

tussen consumenten, regeringen en bedrijven.  

 

De steun aan de strijd tegen ebola is ondertussen opgelopen tot 450.000 euro 

voor Artsen zonder Grenzen en 200.000 euro voor Unicef. Wat de vierde pijler 

van de sensibilisering betreft, is het steunpunt overgenomen door 11.11.11, dat 

daarin moet samenwerken met andere organisaties, al zijn die niet verplicht tot 

registratie. Op het vlak van aidsbestrijding noemt hij Mozambique een 

voorbeeldland, waar deze problematiek in alle openheid kan worden besproken.  

 

Over de gold plating verschilt hij van mening met de heer Vanbesien. Voor de 

Vlaamse concurrentiepositie is het belangrijk daar niet aan te doen, waarbij hij de 

Antwerpse chemiesector als voorbeeld geeft. Tegelijk wil hij de Europese regels 

voortaan wel voorbeeldig snel implementeren. De minister-president is bezorgd 

over de desindustrialisering en wil dat er opnieuw terrein wordt gewonnen. Met 

het oog daarop zijn federale competitiviteitsmaatregelen nodig en moet ervoor 

worden gezorgd dat de Vlaamse ondernemingen op een gelijk speelveld kunnen 

concurreren.  

 

Wat de arbitrageclausules betreft, waarvan er overigens al honderden bestaan en 

werken, wijst hij op de modelovereenkomst met Singapore die Vlaamse bedrijven 

een betere toegang tot die markt zal verschaffen. Er moet werk worden gemaakt 

van vrijhandelsakkoorden, de landbouwsector bijvoorbeeld is daar vragende 

partij. Vrijhandelsverdragen zijn wellicht niet mogelijk zonder arbitrageclausules. 

De minister-president begrijpt niettemin de gevoeligheden en belooft dit actief op 

te volgen. 

 

Hij verzekert dat investeerders alle mogelijke informatie krijgen over gevoelige 

gebieden of moeilijke omstandigheden. Of die informatie ook wordt gepubliceerd 

is hem niet bekend. Op verzoek van de heer Wouter Vanbesien vult de minister-

president nog aan dat advies over de morele aspecten van investeringen in de 

door Israël bezette gebieden geen kerntaak van F.I.T. is. Mevrouw Claire 

Tillekaerts, gedelegeerd bestuurder van F.I.T., tekent hierbij aan dat F.I.T. nog 

geen vragen over Israël heeft ontvangen. Als de vraag wordt gesteld, zal er 
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worden geprobeerd de mensen te begeleiden en adviseren, maar voor Israël is 

dat dus nog niet gebeurd. Op briefings voor missies en beurzen worden wel de 

praktijken binnen landen of regio’s uiteengezet. In de periode 2006-2010 was er 

bovendien een intensieve opleiding over duurzaam en maatschappelijk 

verantwoord internationaal ondernemen, terwijl volgend jaar iets nieuws wordt 

gepland. Aan elke subsidieaanvraag moet, zoals in de vorige legislatuur gevraagd 

door sp.a en Groen, ook een verklaring worden toegevoegd dat men zich bereid 

verklaart de regels van duurzaam internationaal ondernemen te respecteren. 

 

Minister-president Geert Bourgeois vervolgt dat er op het terrein afstemming is 

met de federale overheid en andere actoren inzake ontwikkelingssamenwerking, 

soms met gedeelde infrastructuur. Hij onderstreept wel dat de Vlaamse werking 

veel meer gefocust is dan de federale. 

 

Wat de vraag van de heer Van Eyken betreft, zegt de minister-president dat er 

over de raamovereenkomst opnieuw een werkgroep is samengesteld in de loop 

van 2014, maar de vorige zijn er nooit uitgeraakt omdat de Vlaamse en 

Franstalige wetenschappers het niet eens raken over de definitie van ‘minder-

heid’. Op de jongste vergadering van 29 maart 2014 was dat niet anders. In het 

Vlaams regeerakkoord staat dat het Minderhedenverdrag niet zal worden 

geratificeerd, evenmin als Frankrijk dat zal doen, aangezien dat land eveneens 

uitgaat van het territorialiteitsbeginsel. De individuele rechten in de faciliteiten-

gemeenten worden gewaarborgd en zelfs de rol van de heer Van Eyken wordt 

hier gerespecteerd, in scherpe tegenstelling tot de Waalse Gewestraad, die ooit 

een verkozen Vlaming manu militari heeft geweerd. De gesprekken met de 

Europese onderzoekscommissie die een rondgang maakte, waren overigens 

nuttig om heel wat vooroordelen weg te nemen, met als gevolg dat het 

uiteindelijk niet tot een rapport is gekomen waarin Vlaanderen veroordeeld werd. 

Hij treedt de commissievoorzitter bij dat de Vlamingen in de Raad van Europa 

daarover moeten communiceren en Vlaanderen beter op de kaart zetten, en 

suggereert in dit verband samenwerking te zoeken met de Vlaamse vertegen-

woordiging in Parijs, waar een medewerker belast is met de Raad van Europa.  

 

De minister-president spreekt mevrouw Turan tegen dat de vorm belangrijker is 

dan de inhoud van de beleidsnota. Over publieke investeringen bijvoorbeeld werd 

een position paper opgesteld, aan de regering voorgelegd en reeds met Europa 

besproken. Voor inhoudelijke activiteit zijn echter instrumenten nodig. Daarom 

werken Vlaamse ambtenaren mee aan interfederale fora ter voorbereiding van 

het Europese beleid en is een versterkte permanente vertegenwoordiging nodig, 

evenals een aan de staatshervormingen aangepast samenwerkingsakkoord. Het 

is juist van belang om alle beleidsdomeinen bij Europa te betrekken en te 

overtuigen van hun Europese opdracht. In de Belgische context is dat ook niet 

altijd gemakkelijk omdat soms de kleinste gemene deler uit het overleg komt, 

terwijl Vlaanderen op zich een andere positie zou innemen. Heel vaak echter is 

het interfederale standpunt in zeer grote mate het resultaat van het voorberei-

dende werk van Vlaanderen, dat daarin actiever is dan de andere gewesten en 

gemeenschappen. Hij herinnert ook aan de maandelijkse rapportering die hij 

invoerde. 

 

Voor het eerst wordt een visietekst ontwikkeld. Daar zal ernstig werk van worden 

gemaakt en logischerwijze zal die tekst maar worden voorgelegd wanneer hij 

klaar is. De minister-president gelooft zeer sterk in de uitbreiding van het F.I.T.-

netwerk. Er heeft een procentuele verschuiving plaats naar meer verre markten. 

De kmo’s ondersteunen in een strategie op dat vlak is een uitdaging voor F.I.T., 

in overleg met het middenveld. Zeker voor kleinere bedrijven is het immers niet 

eenvoudig om die verre markten te betreden. Dat er over subsidies afstemming 

nodig is tussen F.I.T. en het agentschap Ondernemen en Innovatie, klopt 

inderdaad. 
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Het is inderdaad belangrijk dat het parlement een ambitieus buitenlands beleid 

ondersteunt. Hij is het er met de heer Daems eveneens over eens dat de nadruk 

moet liggen op de economische activiteit. Wat het overleg met de andere 

deelstaten betreft, heeft hij het gevoel dat zijn Waalse collega Magnette zijn 

ambitie deelt op het vlak van de Europese en internationale vertegenwoordiging 

en op dat van het statuut van de regionale diplomaten, al zijn er nog geen 

concrete afspraken. De beeldvorming van Vlaanderen in het buitenland is 

essentieel, samen met alles wat daaraan kan bijdragen, inclusief de protocollaire 

volgorde. De investeringsfondsen belooft hij te bespreken met collega Muyters, 

die bevoegd is voor de PMV. 

 

Tot slot deelt hij de verontwaardiging van de heer Daems over de beslissing van 

de VRT inzake de buitenlandse correspondenten. Minister Sven Gatz is weliswaar 

bevoegd voor de beheersovereenkomst maar de nieuwsredactie heeft binnen de 

VRT een grote onafhankelijkheid. Hij belooft met minister Gatz te bespreken hoe 

de internationale ambities van Vlaanderen op al zijn beleidsdomeinen een plaats 

kunnen krijgen daarin. Hij stelt vast dat dezelfde pers die zijn eigen buitenland-

correspondenten afbouwt, het beleid verwijt dat het te zeer op zichzelf gericht is. 

Mensen ter plaatse zijn nodig voor duiding, achtergrond en verbanden, en niet 

voor oppervlakkige sfeerbeelden. De minister-president bevestigt ook nog de 

nauwe samenwerking met het Vredesinstituut sinds 2012 en zegt dat de verdere 

concretisering daarvan volgend jaar zal worden bekeken. 

 

2.3. Bijkomende opmerkingen en vragen, met antwoorden van de minister-

president  

De heer Ward Kennes vindt, wat de gold plating betreft, dat een ambitieuze regio 

die de lat terecht hoog legt, in zijn buitenlandse handelsbeleid ook werk moet 

maken van mensenrechten, arbeidsomstandigheden, klimaatimpact en 

dierenwelzijn. Vlaanderen moet de internationale afspraken loyaal nakomen, 

maar moet met het oog op de werkgelegenheid en in het licht van de hoge 

arbeids- en energiekosten ook denken aan zijn concurrentiepositie. Voor 

buitenlandse investeerders komen daar nog de mobiliteitsproblemen en de 

complexe besluitvormingsprocedures in dit land bij. Het lid pleit daarom tegelijk 

voor de nodige ambitie en enig realisme. 

 

Mevrouw Tine Soens vindt dat het aantal pagina’s dat aan de diverse domeinen 

wordt besteed – in het regeerakkoord staat bijvoorbeeld een halve pagina over 

armoedebestrijding – wel degelijk iets zegt over de prioriteiten van de regering. 

Op haar vraag bevestigt minister-president Geert Bourgeois dat culturele, 

grensoverschrijdende projecten zorgen voor relatief veel activiteiten in het kader 

van de samenwerking met Noord-Frankrijk in Eurometropool. Mevrouw Tine 

Soens pleit er in dat verband voor dat de Vlaamse Regering volgend jaar 

bijvoorbeeld het NEXT-festival zou subsidiëren. Hoe wil de minister-president 

jongeren tot stages in multilaterale organisaties stimuleren terwijl hij aanzienlijk 

bespaart op die begrotingspost?  

 

Mevrouw Soens erkent dat haar fractie het Wapenhandeldecreet mee goedkeur-

de, maar inmiddels blijkt dat er met de toepassing enige problemen zijn en dus 

lijkt een evaluatie met het oog op bijsturing nodig. Het pleidooi van de minister-

president voor een meer actieve deelname aan de Europese agendavorming zou 

ook geloofwaardiger worden als hij dat ook voor wapenhandel zou doen. Minister-

president Geert Bourgeois tekent hierbij aan dat Vlaanderen niet in die raad zit. 

 

Mevrouw Soens is verheugd over het streven van de minister-president om de 

0,7 percentnorm in de ontwikkelingssamenwerking te halen, maar ze is tevens 

benieuwd hoe dat zal gebeuren. Hij bespaart immers terwijl het groeipad van 

Pact 2020 juist 5,5 miljoen euro extra per jaar vereist. Zij herhaalt haar 
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specifieke vraag over gebonden hulp: door het afhankelijk maken van hulp van 

het kopen van goederen en diensten bij bedrijven van het hulpbiedende land, 

wordt de hulp 15 tot 20 percent duurder. Begrijpt zij goed dat de minister-

president voorstander is van de opname van de ISDS-clausule in vrijhandelsak-

koorden? Wat is de stand van zaken bij het interfederaal mensenrechteninstituut? 

Tot slot verklaart zij zich verheugd over het bedrag dat Artsen zonder Grenzen 

ontvangt voor de strijd tegen ebola.  

 

Minister-president Geert Bourgeois verzekert dat er op grond van het kaderde-

creet zeer duidelijk voor ongebonden hulp wordt gekozen. Dat staat trouwens 

ook in de beleidsnota. 

 

De heer Wouter Vanbesien erkent dat de chemiesector al heel veel inspanningen 

heeft gedaan op het vlak van energie-efficiëntie, maar een sterkere voortrekkers-

rol in de transitie van petro- naar biochemie zal juist voor toekomstige 

werkgelegenheid zorgen. Andermaal verwerpt hij de tegenstelling tussen beide. 

Gold plating is naar zijn mening de beste strategie voor duurzame werkgelegen-

heid. Bovendien bengelen andere sectoren veeleer achteraan op het vlak van 

energieperformantie. Een grotere efficiëntie als gevolg van strengere doelstellin-

gen is ook goed voor hun concurrentiepositie. 

 

Wat ISDS betreft, pleit de heer Vanbesien voor een blijvend kritische houding. 

Het is niet omdat dit al bestaat, dat het opnieuw moet worden opgenomen en 

zelfs nog versterkt. Op basis van die clausule heeft de VS bijvoorbeeld een 

procedure opgestart tegen het Canadese moratorium op schaliegasontwinning. 

Het is niet aan Amerikaanse ondernemers om een politieke beslissing van Canada 

onderuit te halen. In een rechtsstaat moet men erop kunnen vertrouwen dat het 

bestaande juridische systeem voldoende krachtig is om bedrijven die zich onheus 

behandeld voelen een eerlijk proces te geven. 

 

De zelfkritiek van de minister-president dat veel adviezen te laat komen omdat 

het politieke compromis al gevormd is, is terecht. De advisering en het politieke 

debat moeten inderdaad vroeger komen, maar waarom kan dat eerdere spreken 

niet gebeuren binnen een onafhankelijk orgaan in de plaats van een intern 

belanghebbendenmanagement? 

 

Tot slot vraagt hij of het diplomatieke samenwerkingsmodel dat minister 

Reynders in de Kamer schetste, met een Belgische vertegenwoordiging in de 

hoofdstad van een land en de verdeling van de gewesten en gemeenschappen 

over andere plaatsen, in de toekomst zal worden gehanteerd. 

 

Mevrouw Güler Turan stelt vast dat de minister-president de handelsmissie naar 

Singapore niet wil evalueren. Minister-president Geert Bourgeois legt uit dat hij 

een evaluatie voorbarig noemde omdat het de eerste missie was en verwijst 

daarop naar zijn eerdere beschrijving van het succes en de tevredenheid van de 

deelnemers. In Maleisië en Singapore samen waren er 400 B2B-contacten, maar 

bedrijven hoeven niet aan F.I.T. te rapporteren hoeveel contracten daaruit 

voortkwamen. Wanneer mevrouw Turan aandringt om aan te tonen dat hij het 

voortaan efficiënter zal doen dan de huidige missies waarover iedereen tevreden 

is, herhaalt minister-president Geert Bourgeois zijn eerdere antwoord. Hij 

onderstreept dat B2B nu eenmaal een gewestelijke materie is. 

 

Verder ondersteunt mevrouw Güler Turan de inhoudelijke werkwijze evenals het 

streven om Europees door te wegen. Ze dringt er wel op aan dat ook het 

parlement tijdig de position papers krijgt over de standpunten van de Vlaamse 

overheid en over wat zij op de agenda wenst te zetten. De leidende rol heeft ze 

veel liever dan de volgzame. Zij is wel benieuwd naar de visietekst en vraagt 

naar de timing daarvoor. Zij informeert ook naar het financiële plaatje van de 
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uitbreiding naar andere landen die F.I.T. voorbereidt. De SWOT-analyse zal toch 

gepaard gaan met een budget? 

 

Wat de Vlaamse vertegenwoordiging in Genève betreft, onderschrijft ze de 

moeilijkheden van een pendeldiplomatie. Ze zou ook de beslissing kunnen 

onderschrijven tot een versterking van de Vlaamse aanwezigheid op een plaats 

waar veel multilaterale organisaties hun zetel hebben, ware er niet het moment 

waarop dit gebeurt. Deze keuze wordt immers gemaakt op een moment dat er 

wordt bespaard in de onderwijssector en bij het openbaar vervoer. In andere 

tijden zou ze hier wel mee akkoord gaan. Nu pleit ze voor uitstel. 

 

Een Vlaamse permanente aanwezigheid in Genève houdt op zich ook geen 

signaal over mensenrechten of duurzame ontwikkeling in. Voor een positie als 

voortrekker van sociale en milieuclausules in handels- en investeringsakkoorden 

is er geen vaste post nodig. Het schort helaas vooral aan de afdwingbaarheid van 

deze bepalingen. 

 

Wat de SARiV betreft, is de kritiek op advisering als het beleid al gevormd is, 

terecht. De heer Vanbesien vroeg dat ook al: waarom komt er geen onafhankelijk 

orgaan dan vroeger en meer proactief wordt ingezet? Het lid betreurt de 

onduidelijkheid van het alternatief. Zij waardeert wel de voorgenomen 

samenwerking tussen F.I.T. en het nieuwe agentschap Ondernemen en 

Innovatie. Een duidelijk instrumentarium is immers belangrijk voor de 

ondernemers. Tot slot zal zij, wat de VRT betreft, haar collega’s in de commissie 

Media verwijzen naar het verslag van deze bespreking. 

 

De heer Ward Kennes preciseert nog dat gold plating een specifieke, juridische 

term is in het kader van omzetting van EU-regelgeving en geen synoniem voor 

ambitieuze innovatie, waar hij een absoluut voorstander van is. Dat is iets anders 

dan bijkomende regels opleggen. De heer Rik Daems treedt hem bij dat gold 

plating overdreven, bijkomende regels oplegt, waardoor de oorspronkelijke 

bedoeling van een richtlijn juist minder effectief wordt. 

 

 

Rik DAEMS, 

voorzitter 

 

Jan VAN ESBROECK, 

verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

aids  acquired immuno deficiency syndrome 

B2B  business-to-business 

bbp  bruto binnenlands product 

B-FAST  Belgian First Aid and Support Team  

bnp  bruto nationaal product 

BRIC  Brazilië, Rusland, India, China 

BRICS  Brazilië, Rusland, India, China, Zuid-Afrika 

CETA  Comprehensive Economic and Trade Agreement 

DiV  Departement internationaal Vlaanderen (Vlaamse overheid) 

EC  Europese Commissie 

EGTS  Europese groepering voor territoriale samenwerking 

ESR  Europees Systeem van Nationale en Regionale Rekeningen 

FAVV  Federaal Agentschap voor de Veiligheid van de Voedselketen 

F.I.T.  Flanders Investment & Trade  

Gimv  Gewestelijke Investeringsmaatschappij voor Vlaanderen 

hiv  human immuno deficiency virus 

IAO  Internationale Arbeidsorganisatie 

ICBB  Interministeriële Conferentie voor Buitenlands Beleid 

IMF  International Monetary Fund 

ISDS  Investor-State Dispute Settlement 

IWT  Agentschap voor Innovatie door Wetenschap en Technologie 

MINT  Mexico, Indonesië, Nigeria, Turkije 

NAVO  Noord-Atlantische Verdragsorganisatie ( = NATO) 

ngo  niet-gouvernementele organisatie 

NOB  Nederlands Onderwijs in het Buitenland 

ODA  official development assistance 

OESO  Organisatie voor Economische Samenwerking en Ontwikkeling 

PMV  ParticipatieMaatschappij Vlaanderen 

SARiV  Strategische Adviesraad internationaal Vlaanderen 

SOIA  Strategisch Overlegplatform Internationale Aangelegenheden 

SWOT  strengths, weaknesses, opportunities, threats 

TTIP  Transatlantic Trade and Investment Partnership 

UNAIDS  Joint United Nations Programme on HIV/AIDS 

UNITAR  United Nations Institute for Training and Research 

VAF  Vlaams Audiovisueel Fonds 

ViA  Vlaanderen in Actie 

VIW  Vlamingen in de Wereld 

VLAM  Vlaams Centrum voor Agro- en Visserijmarketing 

vleva  Vlaams-Europees Verbindingsagentschap 

VN  Verenigde Naties 

Voka  Vlaams netwerk van ondernemingen 

VRT  Vlaamse Radio- en Televisieomroeporganisatie 

WGO  Wereldgezondheidsorganisatie 

WHO  Wereldhandelsorganisatie 

WO I  Wereldoorlog I 

 

 


